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وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح گفت: جمهوری اســامی در مرحله ای از اقتدار و توانمندی است که کسی نمی تواند تهدیدش کند و نقش آفرینی 
منطقه ای و بین المللی دارد که آن را دنبال می کند. به گزارش ایسنا، امیر محمدرضا آشتیانی در حاشیه جلسه امروز هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: در مباحث مربوط به روابط بین الملل همانطور که وزارت خارجه برایش برنامه دارد وزارت دفاع هم در این مســیر مســئولیت هایی را دنبال می کند. 
کشــورهای آمریکای لاتین از اهمیت ویژه ای برخوردارند، علتش این اســت کشورهایی که در محور مقاومت هستند و مستقل هستند و در مسیر مبارزه با 
سلطه طلبی یکجانبه گرایی آمریکا قرار دارند همیشه مورد توجه ما هستند. وی ادامه داد: ما تاش می کنیم که در ابعاد مختلف این کشورها را حمایت کنیم. 
سفر رئیس جمهوری به منطقه آمریکای لاتین را چند وقت پیش شاهد بودیم و الان هم کشورهای مستقل آن منطقه تمایل زیادی دارند که با ما ارتباط 

و تعامل داشته باشند.
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قیمت نفت از صعود بازماند

قیمت نفت پس از این که در ابتدای معامات روز چهارشنبه بازار 
آســیا، با افزایش گشوده شــد، به دلیل نگرانی نسبت به دورنمای 
تقاضا برای ســوخت در آمریکا، کاهش پیدا کرد. به گزارش ایسنا، 
بهــای معامات نفت برنت با ۲۲ ســنت کاهش، به ۷۹ دلار و ۴۱ 
سنت در هر بشکه رسید. بهای معامات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا، با ۳۲ ســنت کاهش، به ۷۵ دلار و ۴۳ سنت در هر بشکه 
رسید. به گفته لئون لی، تحلیلگر شرکت "سی ام سی مارکتس"، در 
حال حاضر عوامل مثبت زیادی برای قیمت نفت در بخش عرضه و 
تقاضا وجود دارد و هر چند، انتظار داریم وست تگزاس اینترمدیت 
نزدیک ۸۰ دلار در هر بشــکه بهبود پیدا کند اما این به منزله بازار 
صعودی نیســت زیرا مواضع پولی بانک های مرکزی جهانی، مانع 
ریسک پذیری است. با توجه به احتمال افزایش نرخ بهره آمریکا در 
ژوئیه، نگرانی ها نسبت به ضعیف شدن تقاضای آمریکا برای سوخت 
همچنان به قوت خود باقی مانده است. اقتصاددانان نگران هستند 
که  با وجود افزایش نرخ بهره، تورم آمریکا ممکن است به حد کافی 
سریع کاهش پیدا نکند. نظرسنجی رویترز نشان داد تورم مبنا که 
شامل هزینه های مواد غذایی و انرژی نیست، تا پایان امسال اندکی 
کاهش پیدا خواهد کرد یا حدود نرخ پنج درصد می ماند. در بخش 
عرضه، وزارت انرژی روسیه اعام کرد که روسیه صادرات نفت خود 
را در سه ماهه سوم به میزان ۲.۱ میلیون تن کاهش خواهد داد که 
مطابق با کاهش برنامه ریزی شده صادرات به میزان ۵۰۰ هزار بشکه 
در روز در اوت است. بر اساس گزارش رویترز، عاملی که از قیمت ها 
حمایت کرد، آمار موسسه امریکن پترولیوم بود که نشان داد ذخایر 
نفت، بنزین و ســوخت های دیگر آمریکا هفته گذشته کاهش پیدا 
کرده اســت. معامله گران منتظر انتشــار آمار رسمی از سوی اداره 
اطاعات انرژی آمریکا هستند که بعدازظهر روز چهارشنبه منتشر 

می شود.
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران:

خرید گندم از کشاورزان از مرز 
۱۰۰ هزار میلیارد تومان گذشت

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران با اعام اینکه مبلغ خرید 
تضمینی گندم از کشاورزان کشور از مرزِ ۱۰۰ هزار میلیارد تومان 
عبــور کرد،گفت: این مبلغ بابت خریــد ۶ میلیون و ۸۷۸ هزار تن 
گندم به کشــاورزان پرداخت شــده و یا در دست پرداخت است. 
به گزارش ایســنا، سید ســعید راد با تأکید بر اینکه تاکنون ۴۵۳ 
هزار کشــاورز در سراسر کشور، گندم تولیدی خود را در قالب یک 
میلیــون و ۲۴۳ هزار محموله به مراکز خرید این محصول تحویل 
داده اند، افزود: خرید تضمینی گندم در سال جاری نسبت به سال 
گذشته در همین مدت، از رشدی بیش از ۲۵ درصد برخوردار است. 
وی با اشــاره به اینکه مبلغ گندم های خریداری شده از کشاورزان 
۳۱ استان کشــور تا صبح امروز، ۱۰۳ هزار و ۲۳۹ میلیارد تومان 
بوده اســت، اظهار کرد: بیش از ۵۳ درصد از این میزان به حساب 
گندمکاران واریز شــده و پیگیریِ پرداخت مابقی مطالباتِ آنها نیز 
در جریان است. راد با بیان اینکه با توجه به میزان خرید گندم، ۶۰ 
درصد مبلغ پرداختی به کشــاورزان سه استانِ خوزستان، فارس و 
گلستان پرداخت شده اســت، تصریح کرد: بعد از این سه استان، 
بیشترین مبلغ را کشاورزان اســتان های کرمان، خراسان رضوی، 
کرمانشــاه، لرســتان، تهران و اردبیل دریافت کرده اند. بنا بر اعام 
شرکت بازرگانی دولتی ایران، وی با اشاره به اینکه بین ۷۵ تا ۱۰۰ 
درصد از مطالبات کشاورزان ۷ استان بابت تحویل گندم به حساب 
ایشان واریز شده است، اظهار کرد: به ترتیب، گندمکاران استان های 
کهگیلویــه و بویراحمد، هرمزگان، خوزســتان، قم، سیســتان و 
بلوچستان، بوشهر و کرمان، بیشترین درصد دریافت مطالبات خود 
را داشــته اند. معاون وزیر جهاد کشاورزی با تأکید بر اینکه تاکنون 
در کشور یک میلیون و ۳۸۵ هزار تن گندم بیشتر از سال گذشته 
خریداری شــده است، خاطرنشــان کرد: با تداوم روند موجود و با 
توجه به اینکه خرید گندم در بخشی از مناطق شمال و غرب کشور 
ادامه دارد، پیش بینی می شود تا آخر تیرماه جاری از رکورد خرید ۷ 

میلیون و ۲۰۰ هزار تن گندم سال ۱۴۰۱ عبور کنیم.

گزیده خبر

وال استریت ژورنال در گزارشی مطرح کرد

هراس شرکت های آمریکایی از تخلیه 
نفت توقیف شده ایران

یک رســانه آمریکایی در گزارشــی نوشت که 
واشــنگتن برای تخلیه ۸۰۰ هزار بشــکه نفت 
توقیف شــده ایران در یک نفتکــش یونانی با 
چالش مواجه شده اســت و قادر به فروش آن 
نیســت. به گزارش ایسنا به نوشته روزنامه وال 
آمریکا  فدرال  دادســتان های  ژورنال،  استریت 
برای به حراج گذاشــتن ۸۰۰ هزار بشکه نفت 

توقیف شده ایران که در یک نفتکش یونانی در سواحل تگزاس قرار دارد با چالش مواجه هستند 
زیرا شــرکت هایی که تخلیه نفت کش ها را انجام می دهند، می گویند که آن قدر نگران اقدامات 
تافی جویانه ایران هستند که نمی توانند کار تخلیه این محموله را انجام دهند.  مدیرعامل یک 
شرکت انرژی مستقر در هیوستون که در این موضوع دخیل است به وال استریت ژورنال گفت: 
شــرکت هایی که به هر طریقی در خلیج فارس حضــور به معنای واقعی کلمه از انجام این کار 
می ترســند. وی تاکید کرد که نگرانی این شــرکت ها این است که هدف اقدامات تافی جویانه 
ایرانی ها قرار گیرند.  دادســتان های آمریکایی اوایل سال جاری )میادی( پس از متهم کردن 
مالک یونانی این نفتکش با نام  ســوئز راجان به فرار از تحریم ها، آن را به ســمت سواحل شهر 
گالوســتون هدایت کردند و گارد ساحلی ایالات متحده نیز مجوز تخلیه نفتکش را صادر کرد، 
اما شرکت هایی که این انتقال ها را انجام می دهند، می گویند که از بیم اقدام تافی جویانه ایران 
نمی توانند نفت ضبط شــده را تخلیه کنند. بنابر گزارش وال اســتریت ژورنال، این مدیرعامل 
همچنین گفت که چند شــرکتی که در مورد تخلیه این محموله با آنها تماس گرفته اند، آن را 
رد کرده اند. مدیرعامل یک شرکت کشتیرانی که در خلیج مکزیک فعالیت دارد نیز نگرانی های 
مشابهی را مطرح کرد و گفت: مشخص نیست کسی قرار است به آن )محموله نفت( دست بزند 
یا خیر. به نوشته وال استریت ژورنال، معضل تخلیه این نفتکش نشان دهنده دشواری هایی است 
که دولت آمریکا در اجرای تحریم ها علیه ایران با آنها مواجه است. تحلیلگران و مقام های سابق 
آمریکایی بر این باورند که ایران از این تاکتیک ها برای منصرف کردن غرب از مانع تراشــی در 
مســیر صادرات نفت خود استفاده می کند.  افراد آشنا با این موضوع می گویند که کشتی سوئز 
راجان تنها پس از آن تحت نظارت دولت ایالات متحده قرار گرفت که یک سازمان غیر دولتی 
مســتقر در نیویورک به نام اتحاد علیه ایران هســته ای  )UANI( که از تحریم های همه جانبه 
علیه تهران حمایت کرده اســت با استناد به تصاویر ماهواره ای و داده های مربوط به رصد تردد 
کشــتی ها، این نفتکش را به حمل نفت تحریم شــده متهم کرد. سپس وکای مدافع قربانیان 
حادثه ۱۱ ســپتامبر و خانواده هایشان که دادگاه های ایالات متحده به آنها حق مطالبه غرامت 
از دولت ایران را داده اند علیه یکی از مالکان کشــتی شــکایت کردند. به گفته این افراد، طرح 
این ادعا همراه با یک شکایت مدنی متعاقب آن، مقامات فدرال را بر آن داشت تا به این پرونده 
رســیدگی کنند. مارک والاس، مدیر اجرایی UANI گفت: اگر شرکت های کشتیرانی و تجاری 
مرتبط در هراس از تافی ایران زندگی کنند، ایالات متحده نمی تواند تحریم های نفتی را اجرا 
کند. بدون بازدارندگی واقعی آمریکا، ایران می تواند با مصونیت از مجازات برای شکســت دادن 
بهترین قوانین تحریمی دســت به کار شــود. به گزارش وال استریت ژورنال، تحقیقات دولتی 
در آمریکا در نهایت منجر به صدور کیفرخواســتی علیه مالک یونانی نفتکش سوئز راجان شد 
که همچنان مهر و موم شــده اســت. به گفته افراد مطلع، اگرچه دادستان ها نمی توانند به طور 
رسمی تا قبل از تخلیه نفت از سوئز راجان آن را توقیف کنند اما مالک این نفتکش با توافقات 
حاصل شــده آن را به سمت یک مرکز تصفیه محصولات نفتی در تگزاس هدایت کرد.  وزارت 
دادگســتری آمریکا از تایید کیفرخواســت مهر و موم شده علیه مالک کشتی یونانی یا توضیح 
درباره تاخیرهای طولانی در تخلیه این نفتکش خودداری کرد. وزارت امورخارجه این کشــور 
نیز از اظهار نظر در مورد نفتکش سوئز راجان خودداری کرد اما گفت که دولت در حال اجرای 

تحریم ها است.

امداد  رئیس کمیته  ایسنا/خراســان شــمالی 
گفت: یک سوم پیله های ابریشم کشور توسط 
مددجویان کمیته امداد تولید شــده است که 
نشان از حرکت در مســیر افزایش تولید دارد. 

بختیــاری در آییــن تجلیــل از 
خودکفایی و توانمندسازی ۲۰۰۰ 
مجری طرح های اشتغال کمیته 
امداد خراســان شــمالی که ۲۸ 
تیرمــاه در بجنورد برگزار شــد، 
اظهار کرد: طی امســال ۳۵ هزار 
میلیارد تومان تســهیات قرض 
الحســنه به مددجویــان کمیته 
امداد برای ایجاد اشتغال پرداخت 
می شــود. این میزان تسهیات 
بــرای ایجــاد ۵۰۰ هزار شــغل 
پرداخت می شــود. وی با اشاره 

بــه اینکه امام خمینی )ره( فرمان ایجاد کمیته 
امــداد را دادند، گفت: تاکیــد امام راحل در راه 
اندازی کمیته امداد، شــکوفایی استعدادها بود. 
وی افــزود: عاوه بر آن مقام معظم رهبری نیز 
بر توانمندسازی افراد تحت پوشش تاکید داشته 
اند، بنابراین یکــی از اهداف مهم کمیته امداد 
ماهی گیری یاد دادن است. بختیاری ادامه داد: 
در روایات آمده است که اگر می خواهید فساد 
را در جامعــه از بین ببرید باید سرچشــمه آن 
که بیکاری اســت را بخشکانید. وی تاکید کرد: 
بالاترین عبادت، عبادتی اســت که فرد جوان با 
کار و تاش خــود، لقمه حال را به خانه ببرد. 
وی تصریح کــرد: کمیته امداد برای اشــتغال 

آفرینــی، برنامه های مهارت آمــوزی دارد و از 
ســوی دیگر برای ایجاد آن تسهیات ارائه می 
دهد که باید از این امر نیز اطمینان کسب کند 
که تسهیات ارائه شــده برای شغل مورد نظر 

هزینه شود؛ در غیر این صورت، پول پاشی است. 
رئیس کمیته امداد با بیان اینکه اگر رشد تولید 
صورت گیرد، مهار تورم صورت گرفته اســت، 
گفت: در ســال زراعی جاری یک سوم از پیله 
های ابریشم کشور توســط مددجویان کمیته 
امداد تولید شده اســت که نشان از حرکت در 
راستای تولید دارد. وی با اشاره به فرش تولیدی 
توســط مددجویان کمیته امداد نیز اظهار کرد: 
فرش تولیدی توســط مددجویان کمیته امداد 
با نشــان تجاری احسان به ثبت جهانی رسیده 
و در ســال گذشــته ۱۳۰ هزار متر مربع فرش 
دستباف توسط این مددجویان تولید شده است. 
بختیاری تاکیدکرد: یکی از راهبردهای کمیته 

امداد، توسعه مشــاغل خانگی است چراکه ۵۲ 
درصد از جمعیت تحت پوشش این نهاد بانوان 
هســتند که تعدادی از آن ها دارای فرزند یتیم 
هستند. محمدرضا حسین نژاد استاندار خراسان 
شمالی نیز در ادامه این آیین بیان 
کرد: یکــی از هدف گذاری های 
ما در این اســتان، ماهی گیری 
یاد دادن به افراد اســت که یکی 
از نتایــج آن ایجاد ایــن ۲ هزار 
شغل توســط مددجویان کمیته 
امداد بوده است. وی گفت: امسال 
در ســال تولید در استان شاهد 
توسعه تولید در ابعاد مختلف بوده 
ایم و امیدوار هســتیم بتوانیم در 
مهار تورم گام های خوبی برداریم. 
حسین نژاد با اشاره به سفر رئیس 
جمهور در سال گذشــته و هدف گذاری انجام 
شده، اظهار کرد: تامین آب از محل پروژه گلیل 
و سرانی یکی از اولویت های ما بوده که با تایید 
ماده ۲۳، اجرایی خواهد شــد؛ از ســوی دیگر 
عاج بخشی ســدها نیز از دیگر برنامه ها بوده 
که عاج بخشی سد بیدواز انجام شده و ساخت 
سد گلمندره نیز هم اکنون ۹۵ درصد پیشرفت 
فیزیکــی دارد. نماینده عالی دولت در اســتان 
گفــت: حدود ۲۷ درصد از افــراد جامعه تحت 
پوشش نهادهای حمایتی هستند که باید تاش 
کنیم اشتغالزایی را به منظور افزایش درآمد این 

افراد توسعه دهیم.

رئیس کمیته امداد خبر داد:

تولید یک سوم پیله های ابریشم کشور توسط مددجویان

یک عضــو کمیســیون صنایع و 
معادن مجلس شــورای اســامی 
از برگزاری جلســه این کمیسیون 
بــرای تعییــن تکلیــف موضوع 
تدوین آیین نامه و شــیوه واردات 
خودرو بــا حضور وزیــر صنعت، 
معدن و تجــارت خبر داد.لطف الله 
ســیاهکلی در گفت وگو با ایسنا با 
اشاره به قانون واردات خودروهای 
کارکرده اظهار کرد: قوانین جامع 
و کاملــی بــرای واردات خــودرو 
تنظیم، تصویب و اباغ شد و تنها 
شــیوه عمل و اقدام آن باقی مانده 

که به دولــت بر می گردد.وی اضافه 
کرد: بر این اساس کمیسیون صنایع 
و معــادن هفته آینده جلســه ای با 
حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت 
تشــکیل خواهد داد تــا در جریان 
چگونگی تدوین آیین نامه واردات و 
تعرفه خودرو و شــیوه واردات قرار 
گیرد؛ بنابراین اســت کــه این کار 
کمتــر از یک مــاه جمع بندی و به 
سرانجام برسد.ســیاهکلی در پایان 
گفت که پیش بینی می شود بعد از 
تدوین آیین نامه و با واردات خودرو، 

قیمت خودرو کاهش پیدا کند.

وزیر صنعت درباره شیوه واردات خودرو به مجلس توضیح می دهد

در جلسه هیئت دولت مطرح شد

تاکیدرئیسجمهوربرتکمیلپروژههاینیمهتمام

۵۰جایگاهسوختکوچکمقیاس
درتهرانساختهمیشود

ترمز صعود بورس کشیده شد

مشکل کمبود جایگاه در نیمه شمالی پایتخت برطرف می شود مدیر بازرگانی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران از امضای تفاهم نامه بین شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی و شــهرداری تهران برای ساخت 
۵۰ جایگاه کوچک مقیاس در شــهر تهران ازســوی شهرداری در آینده نزدیک خبر داد. به گزارش ایلنا از وزارت 
نفت، علی اکبر عرب عامری در این باره گفت: با امضای یک تفاهم نامه بین شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
و شهرداری تهران، حدود ۵۰ جایگاه کوچک مقیاس عرضه سوخت در سطح شهر تهران احداث خواهد شد. وی 
درباره مشخصات فنی این جایگاه ها افزود: این جایگاه ها در زمین هایی به ابعاد ۲۵ در ۱۵ متر احداث خواهدشد.

کاهش ۲۷.۶ درصدی بدهی خارجی ایران

امیرعبداللهیان اعام کرد
اعزام هیات ایران برای بازدید از »سد کجکی« به زودی

جزئیاتتجارتخارجیایراندرسال۱۴۰۱اعلامشد
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گزیده خبر

با اشاره به جلسه کمیسیون اصل نود

خضریان: بانک مرکزی حواله های ارزی 
برای نیازهای حوزه تجهیزات پزشکی و 

دارو را سریعتر پرداخت کند

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی گفت: در جلسه این 
کمیســیون مقرر شد بانک مرکزی در صدور حواله های ارزی برای نیازهای 
حوزه تجهیزات پزشکی و دارو تسریع کند. همچنین سازمان برنامه و بودجه 
نیز نســبت به تسویه اسناد سال گذشته به ســرعت اقدام کرده و بودجه و 
اعتبارات طرح دارویار را به طور منظم پرداخت کند. به گزارش ایسنا، علی 
خضریان در توضیح جلسه کمیسیون اصل نود در خصوص مشکلات حوزه 
دارو و تجهیزات پزشکی گفت: این جلسه با حضور مسئولان سازمان برنامه و 
بودجه، سازمان غذا و دارو، سازمان تامین اجتماعی، معاون ارزی و اعتباری 
بانــک مرکزی، معاون حقوقی و امور مجلس وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
رئیس کل گمرک و سرپرست بانک ملی ایران برگزار شد که سومین جلسه 
از سلسه نشست های فوق العاده کمیسیون اصل نود مجلس برای رسیدگی 
به مشکلات ارزی تولید کنندگان و تأمین کنندگان دارو و تجهیزات پزشکی 
بــود. وی افزود: موضوعاتی همچون تأمین ارز تجهیزات پزشــکی، حمایت 
دولت از تولید کنندگان داخلی تجهیزات پزشــکی و الزام تأمین نیاز داخل 
از تولیدات داخلی، تأمین ســرمایه در گردش واحدهای تولیدی و مشکلات 
ترخیص کالا و مواد اولیه عمده موضوعات مطرح شــده در جلســات قبلی 
بود که بخشــی از آنها در مســیر اصلاح قرار گرفته است. خضریان اضافه 
کرد: در این جلســه رئیس کل گمرک گزارشــی از وضعیت ترخیص دارو، 
مواد اولیه تولید و ماشــین آلات تولید تجهیزات پزشکی و آخرین مقررات 
حمایتی و تســهیل کننده جهت حل مشکل این بخش ها ارائه کرد. رئیس 
ســازمان غذا و دارو نیز از وضعیت دارو در کشــور گزارشی داد و پس از آن 
بانــک مرکزی میزان تخصیص، تأمین و حواله ارز در ماه های اخیر را جهت 
تأمین دارو و مواد اولیه اعلام کرد. ســخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس 
شورای اسلامی افزود: همچنین گزارشی درباره بررسی وضعیت طرح دارویار 
و میزان وصول مطالبات بیمه ها و سازمان تأمین اجتماعی از محل این طرح 
نیز به کمیسیون ارائه و مقرر شــد بانک مرکزی در صدور حواله های ارزی 
برای نیازهای حوزه تجهیزات پزشکی و دارو تسریع کند. همچنین سازمان 
برنامه و بودجه نیز نسبت به تسویه اسناد سال گذشته به سرعت اقدام کرده 

و بودجه و اعتبارات طرح دارویار را به طور منظم پرداخت کند.
در پی افتتاح ابرپروژه راه اصلی پاتاوه – دهدشت صورت گرفت

قدردانی فرمانده کل سپاه از قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء )ص(

سرلشــکر ســلامی در پیامی از همت و مجاهدت فرمانده و تلاشــگران قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا )ص(در اجرای ابر پروژه راه اصلی پاتاوه – دهدشت  قدردانی 
کرد. به گزارش ایسنا به  نقل  از سپاه نیوز؛ در پی افتتاح ابر پروژه راه اصلی پاتاوه – 
دهدشت که روز گذشته)سه شنبه ۲۷ تیر ماه( با حضور رییس جمهور انجام شد؛ 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در پیامی از همت و مجاهدت فرمانده ،مدیران و تلاشگران قرارگاه سازندگی خاتم 
الانبیا)ص( در اجرای این ابر پروژه ملی قدردانی کرد. متن پیام فرمانده کل سپاه 
به این شرح است: بسم الله الرحمن الرحیم سردار سرافراز سرتیپ پاسدار عبدالرضا 
عابد  فرمانده محترم قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص( سلام علیکم ؛ توفیق جهاد 
برای سازندگی کشــور و خدمت رسانی به مردم در عرصه های مختلف ، موهبت 
بزرگی اســت که پروردگار متعال در مسیر پاسداری از انقلاب و پاسخ به نیازهای 
نظام و ملت شریف و قهرمان ایران عزیز فراروی پاسداران انقلاب و مجاهدان مومن 
و متعهد وطن گســترانده است . بسیار خرسند هســتیم در شرایطی که به رغم 
نقشه ها و تلاش های شیطانی دشمنان قسم خورده اسلام و ایران در تحریم و فشار 
حداکثری برای مسدود ســاختن مسیر پیشرفت  میهن اسلامی و تحقق " ایران 
قوی "  ، بار دیگر با الطاف الهی ، جلوه ای شــکوهمند از افتخارآفرینی های "سپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی' با پرچمداری "قرارگاه سازندگی حضرت خاتم"  پدیدار 
و با افتتاح محور ترانزیتی پاتاوه  _ دهدشت توسط رئیس جمهور محترم "حضرت 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی"  به عنوان نقطه ثقل و میانبر در گذرگاه شمال 
به جنوب ، ارتباط اســتان های جنوب کشــور از جمله خوزستان را به استان های 
مرکزی ایران برقرار و موجبات خرســندی مردمان غیور و شایســته استان های 
کهگیلویه و بویراحمد و خوزستان فراهم آمد. بهره برداری از این طرح ملی و محور 
۱۳۶ کیلومتری آن هــم پس از حدود ۳ دهه کندی و توقف که با مجاهدت ها و 
تلاش های سخت کوشانه و پرمشقت فرزندان ایران اسلامی در آن مجموعه خدوم 
و جهادی ، وزارت راه و شهرسازی  و نیز برخی شرکت های همراه و هم افزا صورت 
پذیرفت، علاوه بر خارج کردن بخش های مختلف استان بویژه روستاها از بن بست 
جاده ای و محرومیت ، نقش انکار ناپذیری در کاهش ســوخت و استهلاک وسایط 

نقلیه و اتلاف وقت ایفا می کند.

در جلسه هیئت دولت مطرح شد

تاکیدرئیسجمهوربرتکمیلپروژههاینیمهتمام
رئیس جمهور اظهارکرد: در کنــار تکمیل پروژه های نیمه تمام، 
موفقیت های حاصله در بازگرداندن واحدهای تولیدی و صنعتی 
راکد به چرخه تولید، علاوه بر کمک به رشــد و رونق اقتصادی، 
باعث احیای فرصت های شــغلی از دســت رفته و ارتقای امید و 
اعتماد عمومی می شــود و به ســایر فعالان اقتصــادی نیز این 
امیدواری را می بخشــد که دولت در حمایت و پشتیبانی از رونق 
تولید عزم جدی دارد. به گزارش ایســنا،  ســید ابراهیم رئیسی 
صبح امروز چهارشــنبه در جلسه هیئت دولت از استقبال پرشور 
مردم کهگیلویه و بویراحمد از دولت مردمی در جریان ســفر دو 
روز گذشته رئیس جمهور به این استان تشکر کرد و گفت: همت 
جهادی همه دستگاه های مجری و حاکمیتی در تکمیل و به ثمر 
رساندن چندین پروژه مهم زیربنایی و خدماتی در حوزه های آب، 
برق، راه، پتروشیمی و درمان، که تکمیل بعضی از آنها نزدیک به 
۳0 سال به طول انجامیده بود، علاوه بر به ثمر رساندن ثروت های 
قفل شده در این پروژه های نیمه تمام، رونق و رشد اقتصادی را از 
طریق ایجاد زمینه جذب ســرمایه های جدید به استان ها موجب 

می شــود رئیس جمهور همچنین اظهار داشت: در کنار تکمیل 
پروژه های نیمه تمام، موفقیت های حاصله در بازگرداندن واحدهای 
تولیدی و صنعتی راکد به چرخه تولید نیز علاوه بر کمک به رشد 
و رونق اقتصادی، باعث احیای فرصت های شغلی از دست رفته و 
ارتقای امید و اعتماد عمومی می شود و به سایر فعالان اقتصادی 
نیز این امیدواری را می بخشــد که دولت در حمایت و پشتیبانی 
از رونــق تولید عزم جدی دارد رئیس جمهور در بخش دیگری از 
سخنانش همه دســتگاه ها به ویژه متولیان مدیریت بازار کالا و 
خدمات مورد نیاز مردم را به پایش مســتمر و دقیق تر وضعیت 
فعلــی و آتی بازار فراخواند و تصریح کرد: پیش بینی هر وضعیت 
احتمالی با توجه به مناسبت ها و ایام خاص و نیز احتمالات مطرح 
دیگر یک ضرورت بســیار مهم برای دستگاه های مسئول در این 
زمینه است. رئیسی در ابتدای سخنان خود با تسلیت فرارسیدن 
مــاه محرم و ایام عزای اباعبدالله الحســین )ع( و یاران باوفایش، 
دهه محرم را، دهه خودسازی و بازشناخت شخصیت والای امام 

حسین )ع( اهل بیت علیهم السلام توصیف کرد.

وزیر امور خارجه گفت: سیاست خارجی دولت سیزدهم ، دیپلماسی 
پویا و مبتنی بر تعامل هوشــمند با همه طرف ها در جهان است.به 
گزارش ایسنا، حسین امیرعبداللهیان در گفت وگویی تاکید کرد: با 
هیچ کس در مســیر تمامیــت ارضی مان تعارف و رودربایســتی 
نخواهیم کرد.وی همچنین یادآور شــد: با جدیــت به دنبال این 
هســتیم که ســهم جمهوری اســلامی ایران از حقآبه خودمان از 
افغانستان را بتوانیم پیگیری کنیم.امیرعبداللهیان در بخشی دیگر از 
این گفت وگو خاطرنشــان کرد: واقعاً اتفاقات بزرگی در رشد روابط 
خارجی، تجارت خارجی و ارزآوری در داخل کشور افتاده است، اما 
هنوز مردم روی زمین و در ســفره شــان به خوبی این ها را حس 
نمی کننــد. آن چیزی که باعث می شــود که مردم به خوبی حس 
کنند این است که این توافقات اجرایی شود روی زمین پیاده شود 
و آثار آن را در اقتصاد و توســعه پایدار اقتصادی در کشور ببیند. ما 
بسیار خوش بین هستیم همه این اقدامات دارد انجام می شود که 
به آن نقطه برســیم و به آن نقطه رسیدن دیر نخواهد بود.وی در 
مورد سفر ســلطان عمان به تهران هم گفت: می دانید ایشان یک 
هفته بعد از ســفرش به مصر به تهران آمدند گفت وگوهایی را در 
خصوص ضرورت ارتقای روابط سیاســی تهــران و قاهره با آقای 
سیســی در قاره داشتند حامل پیامی بودند این پیام در عالی ترین 
سطح در ایران دریافت شد و پاسخ مثبت سلطان عمان گرفت و بعد 
از آن ما درحال طراحی هستیم برای اینکه در زمان مناسب و طبق 
برنامه ای که با هم توافق می کنیم شاهد ارتقای روابط باشیم. ما هیچ 
گونه محدودیتی برای توسعه همه جانبه همکاری ها با مصر نداریم 
و از آن اســتقبال می کنیم.وزیــر امور خارجه بــا حضور در برنامه 
تلویزیونی صف اول به پرســش ها در خصوص عملکرد دســتگاه 
دیپلماسی کشورمان پاسخ داد.گزیده از این گفت وگو به شرح زیر 
است:سؤال: این روزها و هفته ها اخبار گوناگون و متنوع بسیاری در 
حوزه دیپلماسی بوده است و شاهد سفرهای متنوع، اتفاقات مختلف 
و دعوت ها بوده ایم که درباره اینها بیشتر بدانیم و مردم هم بدانند. 
از شانگهای شروع کنیم که در همین ماه عضویت ایران در شانگهای 
رسمی شد و بپرسیم که چه اتفاقاتی تا به حال افتاده است و از اینجا 
به بعــد چه اتفاقاتی خواهد افتاد به واســطه ایــن عضویت. امیر 
عبداللهیــان: سیاســت خارجی دولت جناب آقای دکتر رئیســی 
همانطور که دکترین سیاســت خارجه ایشان را از ابتدای این دوره 
اعلام کرده ایم یعنی سیاست خارجه متوازن، دیپلماسی پویا و تعامل 
هوشــمند با همه طرف ها در جهان، مبتنی است بر روابط خارجی 
فراگیــر. در چارچوب روابط خارجه فراگیر بخش عمده ای از برنامه 
سیاســت خارجی ما تمرکز دارد بر توسعه پایدار روابط اقتصادی و 
تجاری با جهان. بخشــی از این مناسبات به صورت دوجانبه شکل 
گرفته است با اولویت همسایگان و نگاه به آسیا. ما از نگاه به شرق 
یا نگاه به غرب در سیاست خارجی نمی گوییم با اولویت نگاه به آسیا 
و بــا اولویت همســایگان بخش دیگــر ســازوکارها و فرمت های 
چندجانبــه و بین المللی که برای تحقق اهداف سیاســت خارجه 
وجود دارد. عضویت ایران در شــانگهای کاری اســت که از سال ها 
پیش شروع شد، اما به دلیل رویکردها، ملاحظات و صف بندی هایی 
که وجود داشــت این کار در دولت های قبلی به سرانجام نرسید.در 
دولت جدید ما با تعامل با اعضای اصلی شــانگهای و آقای رئیس 
جمهور در ســفرهایی که انجام دادند و ارتباطاتی که به عمل آمده 
است در سطح دیپلماسی سران، به حول و قوه الهی موفق شده ایم 
ابتدا شروع عضویت دائم ایران را سال گذشته به تثبیت برسانیم و 
در روزهــای اخیر عضویت کامل ایران شــکل گرفت. این عضویت 
کامــل روی زمین برای ما دســتاوردها و نتایجی را در پی خواهد 
داشت. اولاً در حوزه های اقتصادی و تجاری ما از همه معافیت ها و 
تسهیلاتی که برای اعضای شانگهای فراهم است برخوردار می شویم. 
مــا وقتی صحبــت از اعضای شــانگهای می کنیم یعنــی یکی از 
سازمان هایی که بزرگ ترین وسعت را از نظر جغرافیایی، جمعیت و 
منابع دراختیار دارد و ما هم به عنوان یک کشور موجود در مجموعه 
قاره آسیا از توانمندی ها و ظرفیت های فراوانی برخوردار هستیم به 

ویژه مزیت ما در حوزه های ترانزیتی سهم و ارزش افزوده ویژه ای را 
برای ما در شــانگهای ایجاد می کند. البته همانطور که اســتحضار 
دارید، شانگهای فقط یک سازمان متمرکز بر موضوعات اقتصادی و 
تجاری نیست سایر همکاری های فرهنگی، امنیتی، نظامی، مبارزه با 
تروریسم، علم و فناوری و سایر حوزه ها را هم شامل می شود. ما از 
هفته گذشته نماینده خودمان را با عنوان نماینده مرجع ملی ایران 
نزد سازمان همکاری های شانگهای که دبیرخانه اش در پکن است، 
منصوب کرده ایم در وزارت امور خارجه دبیرخانه ویژه ای برای این 
کار تشــکیل شده است. تلاش زیادی هم در دولت انجام شد و هم 
در مجلس انجام شد مجلس شورای اسلامی. برای اینکه ما بتوانیم 
به موقع این اسناد را در دولت و مجلس به تصویب برسانیم، وقتی 
می گویم اسناد در تاریخ انقلاب اسلامی ایران و قبل از آن بی نظیر 
اســت. ۴۹ سند مهم اقتصادی، امنیتی، سیاسی، فرهنگی به تأیید 
دولــت و مجلس رســید درحالیکه در برخی از کشــورهای عضو 
شانگهای بیش از پنج سال این پروسه زمان می برد، اما با تمرکزی 
که مجلس و دولت روی این موضوع داشــتند یک اقدام فوق العاده 
انجام شد و ما در هفته ها و ماه های آینده آثار این عضویت را در روی 
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می گیرد. در حوزه و قاره آسیا و همچنین آمریکا، اعضای بریکس که 
از برزیل تا هند، روســیه، چین و تا قاره آفریقا، آفریقای جنوبی را 
دربر می گیرد. هفته اول شهریورماه آقای دکتر رئیسی دعوت شده 
اند به عنوان مهمان ویژه این اجلاس، ماه گذشــته در سطح وزرای 
خارجه نشســت بریکس پلاس یا دوســتان بریکس در کیپ تاون 
آفریقای جنوبی برگزار شــد. این یک مقدمه ای بود برای نشســت 
سران بریکس پلاس یا دوستان بریکس که در هفته اول شهریورماه 
انجام خواهد شد. ما با استفاده از فرصت نشست کیپ تاون تلاش 
کرده ایم که هر پنج کشــور اصلی بانی بریکس را توجیه کنیم تا 
جمهوری اسلامی ایران پس از آنکه چارچوب ها را آنها تعریف کردند 
جزء اولین گروه کشــورهایی قرار بگیرد که با توجه به ظرفیت ها، 
منابع و امکاناتی که در جمهوری اســلامی ایران وجود دارد و با هر 
شاخصی ما می توانیم تعریف شویم در اولویت های بریکس بتوانیم 
عضویت بریکس را طبعاً در مرحله اول عضویت ناظر و سپس وارد 
گام بعدی براســاس ســازوکاری که در آنجا در حال تعریف کردن 
هســتند به عضویت این سازمان هم دربیاوریم. این هم یک مزیت 
بیشــتری را برای ما فراهم می کند که از آفریقا تا آسیا تا آمریکای 
لاتین و دیگر کشورهای جهان بتوانیم از این ظرفیت استفاده کنیم. 
سؤال: می شود گفت که این عضویت ها اقداماتی ضد تحریمی هم 
هســتند؟\ امیر عبداللهیان: طبعاً این رویکرد در دیپلماسی برای 
ایجاد گشــایش در روابط ما در حوزه تجارت خارجی شکل گرفته 
است و استفاده از مزیت های بریکس و سازمان همکاری شانگهای 
یکــی از مزیت هایی که برای ما دارد این اســت که ما به ســمت 
چندجانبــه گرایی حرکت می کنیم. امــروز دنیا دنیای یک جانبه 

گرایی نیست. نظم بین المللی جدیدی در جهان درحال شکل گیری 
اســت. یکی از ویژگی های این نظم جدید تمرکز کشورها و تلاش 
کشــورها برای عبور از یکجانبه گرایی به ســمت چندجانبه گرایی 
است. همه اینها و استفاده از فرصت های این سازمان ها یعنی حرکت 
بــه ســمت چندجانبه گرایــی و یعنــی مقابله با سیاســت های 
یکجانبه گرایی از جمله تحریم ها.سؤال:  به واسطه همین عضویت 
مشــخص تر در خود مبادلات مالی ما چه اتفاقی خواهد افتادامیر 
عبداللهیان: طبعاً ما در هر دو سازمان سازوکارهای مشخصی برای 
همکاری های مالی، همکاری های گمرکی، در اختیار داریم. ســاز 
وکارهایی که در آنجا پیش بینی شده است مبتنی بر نگاه چندجانبه 
گرایانه است نه نگاه یکجانبه گرایی و قفل کردن همه موضوعات در 
چارچوب تحریم های یک جانبه یک کشور خاص؛ لذا وقتی صحبت 
از معامله، تجارت خارجی با ارزهای ملی می شود، یعنی دور کردن 
دلار از اقتصــاد کشــورها و محدودیت هایی کــه دلار در چرخه 
بانک های سیســتم بانکی جهانــی ایجاد می کند، این کشــورها 
خودشــان را از آن چرخه کاملًا محدود و هژمونیک دور می کنند و 
فرصت های اســتفاده از ارزهای ملی برای رونق اقتصادی و تجارت 
خارجــه را دراختیار 
ل:  ســؤا می گیرند.
اتفاق  این  از  بخشی 
به  است  وابسته  هم 
پیمان هــای پولــی 
ایران با کشــورهایی 
که درحال تجارت با 
آن ها اســت که الان 
در همین دو سازمان 
بریکس  و  شانگهای 
بیشتر خواهد  این ها 
شد و بیشتر دیده خواهد شد برای این پیمان های پولی که اساس 
آن کنار گذاشتن دلار از این مناسبات باشد چه اتفاقاتی افتاده است 
در ماه های اخیر؟ امیر عبداللهیان: سیستم دلار و هژمونی دلار در 
اقتصاد جهانی عمر آن رو به ســپری شــدن است. امروز فقط این 
جمهوری اسلامی ایران نیست که از استفاده از ارزهای محلی و یا 
ارزهایی غیر از دلار صحبت می کند. اقتصاد بسیاری از کشورها به 
خاطر این نگاه یک جانبه گرایانه و سیاست های نادرست اعمال دلار 
در اقتصاد کشورها آسیب دیده است. شما ببینید در توافق هسته ای 
و برجامی که در دولت گذشته انجام شد، یکی از نکاتی که به عنوان 
نکته منفی برجام می شود از آن یاد کرد این است که دلار در هیچ 
جای این ســند تاچ نمی شــود. یعنی نه ســرمایه گذار آمریکایی 
براساس برجام می تواند بیاید در ایران سرمایه گذاری کند و نه حتی 
یک دلار می تواند گردش کند در سیستم مالی و پولی. این فرصت 
سازمان همکاری شانگهای یکی از اسنادش اسناد چگونگی تبادلات 
و ســازوکارهای مالی و بانکی اســت که هــم در اینجا در دولت و 
مجلس به تصویب رسیده است هم در سازمان همکاری شانگهای 
جریان دارد.سؤال: ما در روابط دوجانبه با کشورها آیا درحال نزدیک 
شدن به توافقاتی هســتیم برای حذف دلار؟ امیر عبداللهیان: این 
کاری است که از مدت ها پیش شروع شده است، در یکسال گذشته 
شتاب گرفت ما در حوزه دیپلماسی سران، تاکنون حدود ۳۴ سفر 
آقای دکتر رئیسی داشتند و از طرف مقابل ۱۷ رئیس کشور یا مقام 
ارشد کشورها به ایران سفر داشتند. یعنی در حوزه دیپلماسی سران 
به طور متوســط هر ۲۴ تا ۲۶ روز یک دیدار رسمی یا در ایران یا 
توسط رئیس جمهور کشورمان در یکی از کشورهای هدف ما انجام 

شده است. طبعاً در دیدارهای آقای دکتر رئیسی یکی از موضوعات 
با کشورهایی که در حوزه تجارت همکاری های اقتصادی و سرمایه 
گــذاری از توانمندی هایی برخوردار هســتند، توافق بر دو موضوع 
استفاده از ارزهای ملی و تهاتر است هر دو هم با هدف اینکه سلطه 
دلار بر مناسبات دوجانبه ما سایه نیفکند و ما بتوانیم از این مزیت 
هم استفاده کنیم. ببینید امروز شرایط به گونه ای است که من در 
سفری که اخیراً به چهار کشور همسایه جنوبی مان در حوزه خلیج 
فارس داشته ام، یکی از سران این کشورها به من گفت که آخرین 
آمــاری که به مــن داده اند، حجم تبادل تجاری مــا امروز به ۳۳ 
میلیارد دلار رســیده است. برای اینکه برای مخاطبین عزیز ما این 
مسئله کاملًا ملموس باشد عرض می کنم، ما پس از توافق هسته ای، 
حجــم روابط تجاری مان با کل اروپا براســاس آمارهایی که ما در 
وزارت خارجه داریم با احتساب فروش نفت و محصولات و مشتقات 
نفتی به سختی به ۱0 میلیارد دلار رسید. این به این معنا نیست که 
ما نمی خواهیم با غرب یا اروپا کار کنیم. ما حتماً ظرفیت های مان 
را حفظ می کنیم ما همین الان تبــادل تجاری مان را با بعضی از 
کشورهای اروپایی که به لحاظ سیاسی هم رجزخوانی هایی علیه ما 
دارند روابط و حجم تبادل تجاری مان را سعی کرده ایم هم حفظ 
کنیم و هم افزایش بدهیم با آن کشــورها. چون دنیا دنیای منافع 
است آن ها در عرصه سیاسی ممکن است هیاهوهایی داشته باشند، 
ولی در اقتصاد و تجارت نفع خودشان را دنبال می کنند. شما ببینید 
کل قــاره اروپا حداکثــر ۱0 میلیارد دلار، امروز فقط یک کشــور 
همسایه ۳۳ میلیارد دلار. امروز حجم تبادل تجاری ما با همسایگان 
برخی از کشــورهای عضو خلیــج فارس، عراق، روســیه، ترکیه، 
پاکستان و حتی افغانستان )ما ۱۵ همسایه داریم( ؛ در مجموعه این 
کشورها بیش از ۹0 میلیارد دلار است و ما در یکسال گذشته از ۳۷ 
درصــد تا ۲۷۱ درصد افزایش حجم تبــادل تجاری فقط در حوزه 
همسایگان داشته ایم و این را در حوزه آسیا در دل همین آماری که 
عرض کردم و حتی در حوزه اروپا هم توانســته ایم توسعه دهیم.= 
این به این معنا است که خودمان را معطل شانگهای و بریکس هم 
به تنهایی نکرده ایم. ظرفیت های دوجانبه، ظرفیت های برجسته و 
موقعیت های مهم همسایگی که وجود دارد درکنار ظرفیت هایی که 
بالاخره در سطح جهان وجود دارد، در یک کلام هر جا منافعی برای 
جمهوری اســلامی ایران است ما آنجا هستیم. آمار اسنادی که در 
دولت آقای دکتر رئیسی از زمانی که دولت شروع به کار کرد تا الان 
را گرفته ام، در حدود ۲۲ ماه گذشته با سفر اخیری که آقای دکتر 
رئیسی به سه کشور حوزه شرق آفریقا داشته اند، در مجموع ۴۹۱ 
سند بین وزارتخانه ها، بخش خصوصی جمهوری اسلامی ایران با 
طرف های خارجی به امضا رســیده اســت، ۴۹۱ سند رسمی. ما 
مقایسه کرده ایم با دوره ای که توافق هسته ای ما به نتیجه رسید و 
چند ماهی برجام ناقص کار کرد. مثلًا در یک دوره شــش ماهه تا 
یکساله در پرُترین وضعیتی که درنظر گرفته ایم، ۳۶ درصد امضای 
اســناد در ۲۲ ماه گذشته بیشتر است از آن دوره ای که همه سران 
غرب و اروپا می آمدند ایران و ارتباطات قوی داشتیم. اما نکته مهم 
اینجا است امضای این اسناد خیلی مهم است من در هر دیداری که 
توفیق داشته ام خدمت مقام معظم رهبری برسم، تأکید ویژه ایشان 
این اســت که این اقدام خوبی است که این اسناد به امضا می رسد 
بین جمهوری اســلامی ایران و کشــورها مهمتر از آن اجرای این 
اســناد است. پیاده کرده این اســناد روی زمین است. آقای دکتر 
رئیســی هم تأکید زیادی روی این مسئله دارند و ما سازوکاری در 
معاونت اقتصادی دیپلماسی اقتصادی در وزارت خارجه داریم که در 
ارتباط مستقیم با تک تک وزارتخانه ها اجرایی شدن و عملیاتی این 
را ببینیــم. اگر به من بگویید هنوز به خودم بخواهم انتقاد کنم به 
سیســتم کاری خودمان با چه چیزی هنوز فاصلــه دارید و اتفاق 
نیفتاده اســت این اســت که واقعاً اتفاقات بزرگی در رشــد روابط 
خارجی، تجارت خارجی و ارزآوری در داخل کشور افتاده است، اما 
هنوز مردم روی زمین و در ســفره شــان به خوبی این ها را حس 

نمی کنند. 

امیرعبداللهیان اعلام کرد

اعزام هیات ایران برای بازدید از »سد کجکی« به 
زودی

دادستان کل کشور گفت: اثر مهم مولدسازی این است که سرمایه های راکد دولت در 
اختیار مردم قرار می گیرد. به گزارش ایسنا، حجت الاسلام و المسلمین محمدجعفر 
منتظری در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران گفت: اثر مهم مولدسازی 
این اســت که سرمایه های راکد دولت در اختیار مردم قرار می گیرد و کسانی که اهل 
سرمایه گذاری هستند می توانند شرکت کنند و با استفاده از  سرمایه های خود برای 

پیشرفت اقتصاد کشور گام بردارند.

دبیرکل شــورای همکاری خلیج فارس خواستار انجام گفت و گوهای عمیق با ایران در چارچوب 
منشــورهای بین المللی شد. به گزارش ایلنا، »محمد جاسم البدیوی«،  دبیر کل شورای همکاری 
خلیج فارس در مصاحبه با الجزیره درباره تکامل اقتصادی بین کشــورهای عضو شورا، تحولات 
ســودان، یمن،  روابط با ایران و پیامدهای جنگ روسیه و اوکراین گفت و گو کرد.  البدیوی گفت: 
»پرونده اقتصادی برای ما مهم ترین و بزرگ ترین چالش است«.  وی در ادامه این گفت وگو افزود:  
»همه کشــورهای خلیج فارس از عادی سازی روابط بین عربســتان و ایران استقبال کرده اند«.  
البدیوی توضیح داد: »عادی ســازی روابط بین ریــاض و تهران در ثبات منطقه نقش مهمی ایفا 
می کند«. وی در ادامه تاکید کرد که شــورای همکاری کشورهای خلیج فارس از انجام مذاکرات 

عمیق با ایران در چارچوب منشورهای بین المللی استقبال می کند.

منتظری در حاشیه جلسه دولت:

»مولدسازی« سرمایه های راکد 
دولت را در اختیار مردم قرار 

می دهد

دبیر کل شورای همکاری خلیج فارس:

مایل به انجام گفت و گوهای عمیق با 
ایران هستیم
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گزیده خبر

ریزش روبل ادامه دارد؟

ارزش دلار در صرافی مسکو به ۹۰.۹۵ روبل و یورو به ۱۰۲.۱۵ روبل افزایش 
یافت. به گزارش ایسنا به نقل از بیزنس، امروز )۱۹ جولای( نرخ دلار نسبت 
به  روز گذشته ۰.۸ کوپک رشد کرد و همزمان با باز شدن معاملات در روز 
چهارشنبه، در بورس مسکو به ۹۰.۹۵ روبل فروخته شد. یورو ۲۰.۷۵ کوپک 
افزایش یافت و به ۱۰۲.۱۵ روبل رســید. به نوبه خود، نرخ یوان ۰.۸ کوپک 

افزایش یافت و در ۱۲.۶۳۵ روبل معامله شد.

خرید برق بورسی توسط صنایع 
عملیاتی شد

به منظور حمایت از صنایع و سرمایه گذاران در حوزه نیروگاه ها، دستورالعمل 
توسعه مبادلات برق در بورس انرژی با امضای وزیر نیرو با استناد به بند "ب" 
ماده ۴۴ قانون برنامه پنج ســاله ششــم توسعه و بند "ط" تبصره ۱۵ قانون 
بودجه ۱۴۰۱ تدوین و ابلاغ شــده است. به گزارش ایلنا، این دستورالعمل، 
مزایا و امکاناتی را برای صنایع ایجاد خواهد کرد که از آن جمله می توان به 
ارتقای امنیت و قابلیت اطمینان تأمین برق با بهره گیری از ساز و کار بورس 
در انتقال سریع و کارای اطلاعات عرضه و تقاضا به منظور رفع سریع و کارای 
کمبودهــای بالفعل و بالقوه، کاهش ریســک ها و هزینه های معاملاتی بین 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان برق اشاره کرد. مطابق این دستورالعمل، 
شرکت توانیر مکلف به تضمین تحویل برق خریداری شده به همه خریداران 
برق اســت. به این معنا که صنایع به میزان برق خریداری شــده از بورس 
انرژی، در اولویت تامین برق قرار خواهند گرفت. این دســتورالعمل موجب 
خواهد شــد تا امکان خرید برق با قیمت توافقی برای صنایع فراهم شــود. 
همچنین این اقدام به شــفافیت و روان سازی اقتصاد انرژی، کمک خواهد 

کرد.
بهادری جهرمی خبر داد:

مخالفت کمیسیون اقتصادی دولت با 
اصلاح نرخ خوراک پتروشیمی ها

سخنگوی دولت از رد پیشنهاد وزارت اقتصاد درباره نرخ خوراک پتروشیمی ها 
خبر داد. به گزارش خبرنگار ایلنا، علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت در 
پایان جلســه هیات دولت با حضور در جمع خبرنگاران با اشاره به مصوبات 
امروز هیات وزیران گفت: این نرخ طبق بودجه ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ مشخص شده 
بود. طبق قانون هدفمندی نرخ منابع انرژی و مصارف آن مشخص است. وی 
افزود: مجلس هرساله منابع و مصارفی را پیش بینی می کند؛ مجلس سال 
گذشــته درباره عدم افزایش قیمت گاز از دولت مطالبه داشت و امسال در 
بودجه ۱۴۰۲ پیش بینی تحقق درآمد کرده بود و دولت باید به سمت تحقق 
آن پیش برود؛ این منابع برای یارانه ها مورد استفاده قرار می گیرد. سخنگوی 
دولت گفت: نرخ خوراک پتروشــیمی ها در این باره پیش بینی شــده بود و 
نظرات دستگاه های مربوطه اخذ شد و آیین نامه ای به تصویب رسید و دولت 
قصد تغییر در آن ندارد.   وی تاکید کرد: وزارت اقتصادی برای لایحه برنامه 
هفتم پیشنهادی داده بود تا برای آینده نرخ خوراک پتروشیمی ها را با فرمول 
داشته باشیم؛ این پیشنهاد امروز مورد موافقت اعضای کمیسیون اقتصادی 
دولت قرار نگرفت و از دســتورکار خارج شد. این پیشنهاد برای امسال هم 

نبود برای لایحه برنامه هفتم بود که عملا از سال بعد هم اجرا می شود.

کاهش ۲۷.۶ درصدی بدهی 
خارجی ایران

بر اســاس آخرین گزارش بانک مرکزی، بدهی های خارجی ایران در ســال 
گذشته کاهش ۲۷.۶ درصدی نسبت به سال ۱۴۰۰ داشته است. به گزارش 
ایســنا، نشــریه الکترونیکی گزیده آمارهای اقتصادی مربوط به اسفند ماه 
سال گذشته منتشر شد. بر اساس اطلاعات موجود در این نشریه که درباره 
اطلاعــات و آمارهای اقتصادی و مروری بر تحــولات در بخش های پولی و 
بانکی، تراز پرداخت ها و بازار ســرمایه است. در بخش تراز پرداخت های این 
گزارش، آمده اســت که مانده بدهی های خارجی کشور در پایان اسفند ماه 
ســال گذشته حدود ۶.۳ میلیارد دلار بود که در مقایسه با پایان اسفند ماه 
سال ۱۴۰۰ معادل ۲۷.۶ درصد کاهش را نشان می دهد. از این میزان بدهی 
۲۸.۵ درصــد )معادل ۱.۸ میلیارد دلار( بــه بدهی های کوتاه مدت و ۷۱.۵ 
درصد )معادل۴.۵ میلیارد دلار( به بدهی های بلندمدت اختصاص داشــته 
اســت.  بدین ترتیب، در پایان اســفندماه ۱۴۰۱ نسبت به پایان اسفندماه 
۱۴۰۰ ســهم بدهی های کوتاه مدت از کل بدهی های خارجی کشــور سه 

درصد کمتر شده است.

۱۰۰ شاسی بلند برقی 
آمریکایی در بازار هند

شرکت خودروسازی آمریکایی فیسکر شاسی بلندهای الکتریکی با نسخه محدود 
را تا ســه ماهه چهارم در هند به فروش می رساند. به گزارش ایسنا، استارت آپ 
آمریکایی فیســکر اعلام کرد که ۱۰۰ خودروی اسپرت برقی با نسخه محدود را 
بــرای بازار هند تولید خواهد کرد و انتظار دارد تحویل آن در ســه ماهه چهارم 
امسال آغاز شود. این شــرکت در ماه سپتامبر اعلام کرده بود که فروش شاسی 
بلندهای الکتریکی اوشن خود را تا جولای ۲۰۲۳ در هند آغاز خواهد کرد و تولید 
محلی آن چند ســال دیگر آغاز خواهد شد، اما اکنون انتظار دارد که بررسی های 
نهایی شاســی بلند با نام Fisker Ocean Extreme  را برای هند تا پایان ســپتامبر 
 Fisker Ocean Extreme تکمیل کند و قیمت آن با بازار اروپا هماهنگ شود. قیمت
در آلمان ۶۹ هزار و ۹۵۰ یورو )۷۸ هزار و ۵۸۸ دلار( بدون احتساب مالیات است. 
این معادل حدود ۶.۴۵ میلیون روپیه هند اســت. قیمت یک شاسی بلندفیسکر 
اوشــن در ایالات متحده از ۳۷ هزار و ۴۹۹ دلار شروع می شود. بر اساس گزارش 
رویترز، وسایل نقلیه الکتریکی تنها ۱ درصد از ۳ میلیون خودروی فروخته شده 
در هند را تشــکیل می دهند و دولت می خواهد این ســهم را تا ســال ۲۰۳۰ به 
۳۰ درصد افزایش دهد و برای  دســتیابی به آن مشــوق های متعددی از جمله 

معافیت های مالیاتی برای مصرف کنندگان در نظر گرفته است.

جزئیات تجارت خارجی ایران در سال ۱۴۰۱ اعلام شد
بر اســاس جدیدترین گزارش بانک مرکزی، ارزش صادرات و 
واردات ایران در ســال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۰ با وجود 
کاهش وزنی، بیشتر شده است. به گزارش ایسنا،  بانک مرکزی 
گزارش گزیده آمارهای اقتصادی مربوط به اســفند ماه سال 
۱۴۰۱ را منتشر کرد که حاوی جدیدترین اطلاعات و آمارهای 
اقتصــادی در بخش های پولی و بانکی، تراز پرداخت ها و بازار 
سرمایه اســت. در بخش تراز پرداخت های این گزارش آمده 
اســت که بر اســاس آمار بازرگانی خارجی گمرکی در سال 
گذشــته ارزش صادرات و واردات گمرکی به ترتیب ۵۳.۲ و 
۵۹.۷ میلیارد دلار بود که در مقایســه با ســال قبل از آن به 
ترتیب ۹.۷ و ۱۲.۶ درصد افزایش را نشان می دهند. جزئیات 
تجارت خارجی ایران در ســال ۱۴۰۱ اعلام شد/ دلار بیشتر 
با صــادرات کمتر به عــلاوه ارزش هر تــن کالای صادراتی 
و وارداتی نیــز در این دوره به ترتیــب ۱۰.۱ و ۲۴.۷ درصد 
افزایش یافته است. همچنین طی سال ۱۴۰۱ وزن صادرات و 
واردات گمرکــی به ترتیب ۱۲۲.۱ و ۳۷.۲ میلیون تن بود که 
نســبت به سال ۱۴۰۰ به ترتیب ۰.۲ و ۹.۸ درصد کمتر شده 
است. در ادامه این بخش از گزارش بانک مرکزی درباره موازنه 
پرداخت ها نیز آمده است که بر اساس برآوردهای مقدماتی در 
سال گذشته حساب جاری تراز پرداخت های خارجی کشور از 

مازاد ۱۴.۴ میلیارد دلار برخوردار بود که در مقایســه با سال 
قبل از آن ۲۹.۵ درصد افزایش را نشــان می دهد. طی همین 
دوره مازاد حســاب کالا با افزایــش ۴۱.۸ درصدی به ۲۲.۵ 
میلیارد دلار و کسری حساب خدمات با افزایش ۲۴.۸درصدی 
به ۶.۷ میلیارد دلار رســید. افزایش قیمت های جهانی نفت و 
کالاهــای اولیه مهمترین عوامل تاثیرگذار بر افزایش عملکرد 
صــادرات و واردات کالا و رشــد مبادلات تجــاری و افزایش 
ترددهای فرامرزی کالا و مســافر مهمترین عوامل تاثیرگذار 
بر رشــد صادرات و واردات خدمات طی این دوره بوده است. 
جزئیات تجارت خارجی ایران در سال ۱۴۰۱ اعلام شد/ دلار 
بیشتر با صادرات کمتر در همین سال در پی افزایش مهاجرت 
اتباع افغانی به کشــور پرداخت ها بابت جبران خدمات نیروی 
کار کارگران غیر مقیم افزایش یافت و بدین ترتیب کســری 
حســاب درآمد نسبت به ســال ۱۴۰۰، حدود ۱۱۲.۹ درصد 
افزایش پیدا کرد. طی سال ۱۴۰۱ حساب سرمایه نیز حدود 
۱۴.۶ میلیارد دلار بدهکار شــد که در مقایسه با سال قبل از 
آن ۵۶.۵ درصد افزایش را نشان می دهد. پرداخت های حساب 
ســرمایه و نیز افزایش خالص مطالبات اشــخاص و نهادهای 
مقیم از دنیای خارج علت منفی شــدن خالص حساب مالی 

و سرمایه است.

رئیس کل بانک مرکزی طی یادداشــتی در 
ســرمقاله هفته نامه »تازه های اقتصاد« به 
بیان چرایی اهمیت اجرای سیاست تثبیت 
اقتصادی و همچنین وظایف و اقدامات بانک 
مرکزی در شرایط کنونی پرداخت. به گزارش 
ایلنا از بانک مرکزی "محمدرضا فرزین " در 
این یادداشت تصریح کرد :بروز بحران عمیق 
مالــی ســال های ۲۰۰۷ و ۲۰۰۸ میلادی 
در نتیجه مقــررات زدایی های اقتصادی در 
دهه هــای ۸۰ و ۹۰ میلادی بــود. این امر 
سبب شد تا در محافل دانشگاهی، سیاست 
تثبیــت اقتصــادی و به طــور خاص بحث 
برتری نسبی نظام نرخ ثابت ارز در برابر نرخ 
شــناور ارز مورد بررسی و تحلیل قرار گیرد. 
در نهایت این بحث در محافل دانشــگاهی 
باعث شد که بســیاری از کشورهای جهان 
به دنبال تثبیت نــرخ ارز در قالب نظام نرخ 
ثابت ارز باشند. در ادبیات اقتصادی آنچه که 
تحت عنوان سیاست تثبیت می شناسیم به 
سیاســت ها و اقدامات طراحی شده از سوی 
دولــت و بانک مرکزی اشــاره دارد که طی 
دوره بی ثباتــی اقتصادی )شــامل مواردی 
نظیر رکــود، تورم، بیــکاری، بحران بدهی 
و ...( بــا هدف بازگردانــدن ثبات به اقتصاد 
اتخــاذ می شــوند. اقتصاد ایــران همواره و 
بــه خصوص در ســال های اخیر در معرض 
بی ثباتی های متعددی قرار گرفته است. در 
این بین شــکل گیری بحران های ارزی پی 
در پی در اقتصاد ایران ســبب شده است تا 
بی ثباتی نرخ ارز به عنوان یکی از مهم ترین 
عوامل بی ثباتی اقتصاد شناخته می شود. در 
این شــرایط لزوم اتخاذ سیاست های تثبیت 

اقتصادی بیش از پیش بــر همگان نمایان 
خواهد شــد؛ زیرا که تثبیت اقتصادی لازمه 
اجرای سیاست های اصلاحی است و زمانی 
می توان از سیاســت اصلاحی سخن گفت 
که در وهله اول شــرایط اقتصادی کشور در 
وضعیت پایدار و با ثبــات قرار گیرد. از این 
رو، رسالت بانک مرکزی به عنوان بزرگترین 
نهاد پولی و ارزی کشــور ایجاب می کند که 
در نقش یک سیاستگذار، به منظور کنترل 
نوسانات و بازگشت ثبات به اقتصاد، مداخله و 
اقدامات لازم را انجام دهد. در شرایط کنونی، 
بی ثباتی در متغیرهای کلان اقتصادی ایران 
موجب می شــود تا ریســک و نااطمینانی 
فعالیت های اقتصادی افزایش یابد. این امر به 
صورت یک چرخه معیوب، موجب تضعیف 
ســمت عرضه اقتصاد و تشــدید بی ثباتی 
خواهد شــد؛ بنابراین، در این شرایط، ایجاد 

محیطی با ثبــات و پیش بینی پذیر یکی از 
مهمترین محورهای تقویت ســمت عرضه 
اقتصاد کشــور خواهد بود. بر همین اساس، 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، با آغاز 
ســال نو و با هدف بازگشت ثبات به اقتصاد 
کشــور فعالیت هــای خود را تحــت عنوان 
سیاست تثبیت اقتصادی در سه محور اصلی 
»ثبات بخشی و پیش بینی پذیر نمودن بازار 
ارز«، »کنترل نقدینگــی« و »تقویت نظام 
تنظیم گــری)Regulation( در بازارهای مالی 
)پولــی، ارزی و اعتباری( « آغاز کرد. در این 
راستا، از مهمترین اقدامات بانک مرکزی برای 
تعدیل انتظارات منفی در بازار ارز و غلبه بر 
ترس و نگرانی های به وجود آمده در جامعه، 
می توان به اقداماتی نظیــر تامین ارز مورد 
نیاز جهت واردات کالای اساســی در بستر 
ســامانه نیما با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان به ازای 

هر دلار آمریکا، کاهش تعدد نرخ ارز به سه 
نرخ در نظام ارزی کشور )نرخ حواله کالاهای 
اساســی، اســکناس ETS و حواله ETS(، راه 
اندازی مرکز مبادله ارز و طلای ایران، اصلاح 
دســتورالعمل اجرایی فروش اسکناس ارز از 
طریق واریز به حساب ارزی بانکی، تخصیص 
ارز مسافرتی به مسافران بعد از گیت فرودگاه 
،کاهش مدت زمان بازگشــت ارز صادراتی، 
همکاری و هماهنگی با وزارتخانه ها و ســایر 
نهادها، مداخله حاشیه ای در بازار غیر رسمی 
ارز و طلا از طریق فروش ارز به اشــخاص و 
عرضه سکه در بورس کالا و ... اشاره کرد. از 
این رو، همانطور که از آمار و ارقام برمی آید 
در عمل نیز آنچه تاکنون از نتیجه اقدامات 
یاد شــده در اقتصاد کشــور مشاهده شده، 
برقراری آرامش نسبی در فضای ملتهب نرخ 
ارز و بازگشــت ثبات نسبی به اقتصاد کشور 
بوده اســت؛ اما نکته ای که بایــد در پایان 
اشاره نمود این است که دایره اقدامات بانک 
مرکزی به اقدامات گفته شده محدود نخواهد 
بود. این نهاد در برنامه های آتی خود اقداماتی 
نظیر اصلاح سیاست های خرید و فروش ارز، 
توسعه مرکز مبادله ارز و طلای ایران، ایجاد 
صندوق تثبیت جهت کمک به تثبیت نرخ 
ارز در مواقــع لزوم، ارتقا نظارت عملیاتی بر 
فعالیت تراســتی ها و مدیریــت فعال بانک 
مرکزی و همچنین تقویت و توسعه تعاملات 
با کشورهای همسایه و شرکای تجاری برای 
استفاده از ظرفیت های آنها در تسهیل مالی 
مبادلات فی مابین و ... را در دستور کار خود 

قرار داده است.

رئیس کل بانک مرکزی پاسخ 
داد:چرا تثبیت اقتصادی مهم است؟

ترمز صعود بورس کشیده شد
درحالی که روند حرکت شاخص کل بورس 
در ساعات ابتدایی معاملات صعودی بود و تا 
دو میلیــون و ۲۶ هزار واحد صعود کرد، در 
ساعات پایانی از سرعت این صعود کاسته شد 
و در رقم دو میلیون و ۱۶ هزار واحد ایستاد. 
به گزارش ایسنا، شاخص کل بورس امروز با 

۱۶ هزار و ۶۶۱ واحد دوباره وارد کانال دو میلیون واحد شد و در رقم دو میلیون و ۱۶ هزار واحد 
ایستاد. شاخص کل با معیار هم وزن نیز با صعودی ۹۳۵۷ واحدی در رقم ۷۱۲ هزار و ۵۳۹ واحد 
ایستاد. در این بازار ۴۶۳ هزار معامله به ارزش ۵۵ هزار و ۳۱۸ میلیارد ریال انجام شد. از میان 
۱۱۳ نماد مثبت بورسی، سرمایه گذاری تامین اجتماعی، سرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشیمی 
تامین و کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت را روی 
بورس گذاشتند. بازگشت فرابورس به کانال ۲۶ هزار واحد شاخص کل فرابورس نیز با ۲۶۹ واحد 
افزایش به کانال ۲۶ هزار واحد بازگشت و در رقم ۲۶ هزار و ۶۵۶ واحد ایستاد. در این بازار ۳۳۸ 
هزار معامله به ارزش ۵۱ هزار و ۱۳۷ میلیارد ریال انجام شد. از میان ۹۸ نماد مثبت فرابورسی، 
ایران خودرو دیزل، فولاد هرمزگان جنوب و پتروشیمی تندگویان نسبت به سایر نمادها بیشترین 

تاثیر مثبت را روی فرابورس گذاشتند.

سهام آسیا در معاملات اولیه متفاوت معامله شدند و از بازار آمریکا جا ماندند. به گزارش 
ایســنا به نقل از بیزنس، شاخص های بازار سهام آســیا با وجود احساسات مثبتی که از 
بازارهای ایالات متحده حاصل شــد؛ داوجونز به بالاترین سطح خود در بیش از یک سال 
گذشــته رسید، با تاخیر مواجه شدند. در ســاعت چهار و ۳۰ دقیقه صبح به وقت اروپا، 
شــاخص  نیکی ۲۲۵ ژاپــن ۰.۹۷ درصد افزایش یافت و در ســاعت چهار و ۵۱ دقیقه 
صبح به وقت اروپا، هانگ ســنگ هنگ کنگ ۱.۲۵ درصد و کوســپی کره جنوبی ۰.۱۹ 
درصد کاهش یافتند. کامپوزیت شــانگهای در ســاعت چهار و ۵۲ دقیقه صبح به وقت 
اروپا  ۰.۲۰درصد کاهش یافت و شنژن کامپوزیت یک دقیقه بعد ۰.۳۵ درصد نزول کرد. 
شاخص بورس استرالیا در ساعت چهار و ۵۳ دقیقه صبح به وقت اروپا ۰.۵۳درصد افزایش 

یافت زیرا دلار در برابر ین با ۰.۲۸ درصد تغییر معامله شد و به ۱۳۹.۲۲۸۰ ین رسید.

تولید در کارخانه های ایالات متحده به طور غیرمنتظره ای در ماه ژوئن کاهش یافت، اما در سه ماهه دوم با افزایش سرعت تولید 
وسایل نقلیه موتوری پس از دو کاهش متوالی سه ماهه، دوباره بازگشت. به گزارش ایسنا، فدرال رزرو روز سه شنبه )۱۸ جولای( 
اعلام کرد که تولید صنعتی ایالات متحده بیش از آنچه تحلیلگران انتظار داشتند در ماه گذشته کاهش یافته است که این کاهش 
شدید تولید در کالاهای بادوام مصرفی مانند محصولات خودرو و فرش بود. ژوئن دومین کاهش ماهانه متوالی را رقم زد و برخی 

از ارقام مثبت اوایل ســال جاری را معکوس کرد و نشــانه های بیشتری از کندشدن تولید ارائه کرد زیرا فدرال رزرو برای افزایش مجدد نرخ بهره در هفته آینده آماده 
می شود. فدرال رزرو اعلام کرد که کاهش ۰.۵ درصدی در تولید صنعتی ناشی از انقباض شدید در شاخص کالاهای مصرفی بادوام مانند لوازم خانگی، مبلمان و فرش 
بود که ۲.۷ درصد کاهش یافت. کالاهای غیر بادوام مصرفی نیز به دلیل کاهش تولید پوشاک، انرژی و همچنین تولید مواد غذایی و تنباکو ۰.۹ درصد کاهش یافت. 
تحلیلگران اظهار کردند که اگر تقاضا تثبیت شود و روند هزینه های زیربنایی و زیرساختی ادامه یابد، ممکن است برای فعالیت کارخانه در ماه های آینده مثبت باشد.

بانک مرکزی ایالات متحده اخیراً افزایش نرخ بهره را متوقف کرد و به سیاستگذاران فرصت بیشتری برای ارزیابی سلامت بزرگ ترین اقتصاد جهان داد. علیرغم تحرکات 
تهاجمی در ســال گذشــته، تورم اندکی بالاتر از هدف بلندمدت ۲ درصدی فدرال رزرو باقی مانده است، بازار کار انعطاف پذیر است و اقتصاد کلی در وضعیت خوبی 

قرار دارد.

تولید صنعتی آمریکا ناخوش ماندتاخیر بازارهای سهام آسیا
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گزیده خبر

چگونه مردم »نفت« خرید و 
فروش کنند؟

مدیر عامل ســابق بورس انرژی ایران گفت: گسترش و پیاده سازی صحیح ابزارهای 
مالی نوین از جمله گواهی سپرده نفت خام می تواند بهره مندی عمومی از صنعت نفت 
را افزایش دهد. به گزارش ایلنا، اواسط اسفندماه سال گذشته معاملات گواهی سپرده 
نفت خام و میعانات گازی معرفی و هدف آن خنثی سازی تحریم، همچنین بکارگیری 
سرمایه های داخلی خرد و متنوع ســازی روش های صادرات نفت و میعانات گازی و 
البته مردمی ســازی نفت عنوان شــد. با این گواهی شرکت ملی نفت ایران به عنوان 
فروشــنده می تواند محصول خود را به قیمت روز و عادلانه در بازار جدیدی به فروش 
برساند و فعالان جدیدی به حوزه خریدوفروش وارد کند. از طرفی شرکت ملی نفت 
ایران قادر می شود سهم ریالی مورد نیاز خود را مطابق بودجه از این طریق با شرایط 
بهتری محقق کند، همچنین امکان جلب سرمایه های خارجی، سرمایه ایرانیان خارج 
از کشــور و دارندگان سبدهای بزرگ ریالی را در پروژه های خود فراهم می کند. این 
گواهی به عنوان یک ابزار مالی تازه در ســبد دارایی های بورســی افراد قرار گرفته و 
ریسک های ناشی از نگهداری ریالی سرمایه را پوشش می دهد، ضمن آنکه این سپرده 
نخستین ابزار دلاری بازار سرمایه است و راهگشای ورود دیگر ابزارهای مالی مبتنی 
بر ارزهای خارجی به کشور خواهد بود. فعالان عادی و حرفه ای بازار با استفاده از این 
ابزار امکان صدور واحدهای ســرمایه گذاری مختلف مانند واحدهای سرمایه گذاری 
صندوق های مشــترک و... را با خرید، نگهداری و استفاده از این نوع دارایی به عنوان 
دارایــی پایه فراهم می کنند. این گواهی همچنیــن ابزارهای معاملات آتی، تبعی و 
توکن های رمز ارزهای الکترونیکی را برای فعالان بازار سرمایه فعال و قابل دسترس 
و بــه طراحی شــاخص بومی در قیمت گذاری نفت کمک می کنــد. این ابزار امکان 
اســتفاده فعالان بازار سرمایه برای توســعه ابزارهای مالی مشترک با دیگر بازارهای 
مالی از جمله بازار پول را فراهم می کند و امکان ورود پول هوشــمند به بازار سرمایه 
را فراهم کرده و لنگری برای توســعه بازار سرمایه و حفظ ارزش به شمار می رود. این 
ســپرده امکان تبدیل و نگهداری ســبدهای ریالی به کالا و نگهداری آن به صورت 
دلاری را برای ســرمایه گذاران بزرگ فراهم می کند. ســرمایه گذاران خرد می توانند 
بــا خرید واحدهای ســرمایه گذاری در صندوق های ســپرده کالایی و صندوق های 
بازارگردانی با ریســک کمتری در این بازار وارد شوند، همچنین امکان مشارکت در 
خریدوفروش نفت با سرمایه ریالی برای سرمایه گذاران فراهم می شود و ریسک مالی 
بانک ها، صندوق های سرمایه گذاری و شرکت های سرمایه گذاری را کاهش می دهد. 
این اوراق پشــتوانه محکمی برای ریال فراهم می کند و به صورت امن و بدون هزینه 
قابل نگهداری اســت. این ابزار امکان ورود، خروج و چرخش امن سرمایه های فعالان 
اقتصادی به کشــور، همچنین امکان ورود سرمایه گذاران خارجی و ایرانیان خارج از 
کشــور را به صورت مطمئن فراهم می کند و هنگام خروج ســرمایه گذار یا برداشت 
سود حاصل از سرمایه گذاری ها، ریسک ناشی از نوسانات ریال را برای سرمایه گذاران 
خارجی پوشــش می دهد. این ابزار امکان تبدیل و اســتفاده از سرمایه های ریالی و 
وثایــق ریالی را در خریدوفروش نفت فراهم  و بازارهای جدیدی را برای فعالان دیگر 
حوزه های تحریمی در راســتای ورود به تجارت نفت ایجاد می کند، همچنین فعالان 
حوزه تجارت نفت اعم از فروشندگان، سرمایه گذاران، بیمه کنندگان، حمل کنندگان و 
... می توانند با خرید، استفاده و نگهداری از این اوراق به  روش های مختلف، هزینه های 
مالی خود ناشــی از هزینه وثیقه، تضمین، بیمه، پوشش ریسک، سرمایه گذاری و ... 
را کاهش دهند. این فعالان می توانند ســرمایه در گردش مناسبی را از منابع ریالی 
داخلی یا ناشی از وثیقه گذاری دارایی های داخلی فراهم کنند. این ابزار امکان جلب 
مشارکت های خرد و ســرمایه های کوچک را در این بازار برای فعالان حوزه تجارت 
نفت فراهم می کند. امکان رفع تعهد ارزی ناشــی از صادرات با خرید این اوراق برای 
فعالان اقتصادی و مولدســازی و قابل تحصیل کردن دارایی های ریالی فعالان حوزه 
تجارت که به صورت راکد مانده اســت، از دیگر مزایای آن به شــمار می رود. به طور 
کلی مزایایی که ذکر شــد مواردی از اســتفاده های خرد و کلان در حوزه اقتصادی 
اســت و می توان از این ابزار مالی به عنوان کلاسی تازه از دارایی نام برد که به توسعه 
چندوجهی بازار بورس و رونق بخشی به این بازار کمک شایانی خواهد کرد. از جمله 
ویژگی های گواهی سپرده نفت خام اینکه استاندارد تحویل نفت خریداری شده بسته 
به نوع کشتی، بین ۷۰۰ هزار، یک میلیون و ۲ میلیون بشکه قابل انتقال است و تا ۲ 
درصد تخفیف حجمی می گیرد. امکان خرید حداقل هزار بشکه برای این نوع سپرده 
وجود دارد. این سپرده ها را می توان روزهای دوشنبه، سه شنبه و چهارشنبه هر هفته 
از ساعت ۱۱ تا ۱۴ معامله کرد و دوره معاملاتی نیز ۳۶ ماه تعیین شده است. گفتنی 
است هزینه انبارداری کالای خریده شده تا ۱۸ ماه با نرخ صفر محاسبه می شود. نحوه 
انجام این معاملات به صورت حراج پیوســته و دامنه نوسان نیز نامحدود تعیین شده 
و محدودیت ســقف دارایی نیز ندارد و واحد وزنی آن بشــکه است. شایان ذکر است 
که سفارش گذاری این کالا به صورت ارزی انجام می شود و تسویه آن به صورت ریالی 
با نرخ ETS است. گواهی ســپرده میعانات گازی نیز که قابل معامله برای صادرات 
نیز هست، با استاندارد تحویل ۳۰۰ هزار بشکه ای معامله  می شود و همچون گواهی 
ســپرده نفت خام تا ۲ درصد تخفیف حجمی دارد و حداقل میزان خرید نیز معادل 
۵۰۰ بشکه اســت و در همان  روزهای معاملات سپرده نفت از ساعت ۱۰:۴۵ تا ۱۴ 
معامله و دوره معاملاتی آن نیز ۳۶ ماهه اســت و کالای خریداری شده تا ۱۸ ماه با 

نرخ صفر انبارداری می شود.

تفاهم نامه همکاری مشترک میان وزارت 
نفت و وزارت کشور

تفاهم نامه همکاری مشــترک میان وزارت نفت و وزارت کشــور بــا هدف اجرای 
پروژه های مرتبط با تولید سوخت حاصل از مواد زائد )زباله جامد شهری قابل اشتعال( 
و اســتفاده از آن به عنوان جایگزین سوخت های فسیلی امضا شد. به گزارش ایلنا به 
نقل از معاونت مهندسی، پژوهش و فناوری وزارت نفت، تفاهم نامه همکاری مشترک 
میــان وزارت نفت و وزارت کشــور به منظور اجرای تدابیــر و منویات مقام معظم 
رهبری )مدظله العالی(، برگرفته از ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر، ارتقای 
نظام مالی کشور )مصوب ۱۳۹۴(، همچنین قانون اصلاح الگوی مصرف، برنامه پنج 
ساله ششم توسعه، سیاست های اقتصاد مقاومتی، مصوبات شورای اقتصاد، مصوبات 
شــورای عالی انرژی و سیاست های کلی اصلاح الگوی مصرف و سیاست های دولت 
ســیزدهم مبنی بر توسعه ظرفیت ها، ایجاد هم افزایی و تحقق اقتصاد دانش بنیان از 
 RDF: Refuse( طریق مشارکت دستگاه ها تحت عنوان تولید سوخت از پسماند عادی
Derived Fuel( امضا شــد. هدف از امضای این تفاهم نامه توسعه و ایجاد بستر تعامل 
و همکاری های مشــترک و زمینه ســازی با هدف اجرای پروژه های مرتبط با تولید 
سوخت حاصل از مواد زائد )بخشی از زباله جامد شهری قابل اشتعال شامل مخلوطی 
از کاغذ، مقوا، پلاســتیک، پارچه، چرم، چوب، لاســتیک و مواد زیست تخریب پذیر 
که می توان از آنها محصولی دارای ارزش حرارتی بالا تولید کرد( و اســتفاده از آن 
به عنوان جایگزین سوخت های فسیلی، کاهش آلودگی های زیست محیطی حاصله 
از دفن پســماندها از جمله آلودگی خاک و آب های زیرزمینی، تفکیک پســماندها 
و تولید RDF به منظور ایجاد ارزش افزوده اســت. شناســایی و معرفی شرکت های 
 ،RDF دانش بنیان و نوپای فعال در صنعت  نفت با پتانســیل فعالیت در زمینه تولید
توسعه شــبکه همکاری فناورانه برای هم افزایی، پرهیز از موازی کاری و حمایت از 
شرکت های دانش بنیان و نوپا و اتخاذ تمهیدات و سازوکار استفاده از ماده ۱۲ قانون 
رفع موانع تولید یا بازار بهینه سازی انرژی و محیط زیست به منظور حمایت از صنایع 
استفاده کننده از ســوخت جایگزین RDF به جای سوخت های فسیلی رایج از اهم 
محورهای همکاری این تفاهم نامه اســت. همچنین مدیریت و برنامه ریزی به منظور 
تفکیک و جمع آوری مواد زائد مورد نیاز تولید RDF بر اساس کمیت و کیفیت مورد 
نظر فعالان و ســرمایه گذاران این حوزه، تهیه و تدوین برنامه مدیریت پسماندهای 
مورد نیاز در تولید RDF و جانمایی مکان های جمع آوری، توسعه، تکمیل و راه اندازی 
واحدهای تولید RDF در مقیاس صنعتی به همراه تضمین تأمین بلندمدت )حداقل 
۱۵ ســال( خوراک هم زمان با بازاریابی و شناسایی صنایع آماده استفاده از RDF و 
عقد قراردادهای خرید تضمینی از طریق مدیریت های اجرایی پسماندهای عادی 

از دیگر محورهای همکاری این تفاهم نامه است.

۵۰جایگاهسوختکوچکمقیاسدرتهرانساختهمیشود
مشــکل کمبود جایگاه در نیمه شمالی پایتخت برطرف می شود 
مدیر بازرگانی شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی ایران از 
امضای تفاهم نامه بین شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی و شهرداری تهران برای ساخت ۵۰ جایگاه کوچک مقیاس 
در شــهر تهران ازسوی شــهرداری در آینده نزدیک خبر داد. به 
گزارش ایلنا از وزارت نفت، علی اکبر عرب عامری در این باره گفت: 
با امضای یک تفاهم نامه بین شــرکت ملــی پخش فرآورده های 
نفتی و شهرداری تهران، حدود ۵۰ جایگاه کوچک مقیاس عرضه 
ســوخت در سطح شــهر تهران احداث خواهد شــد. وی درباره 
مشخصات فنی این جایگاه ها افزود: این جایگاه ها در زمین هایی 
بــه ابعاد ۲۵ در ۱۵ متر احداث خواهد شــد و دارای یک ســکو 
و چهار نازل اســت که هم زمان امکان سوختگیری چهار خودرو 
را فراهم می کند. مدیر بازرگانی شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران هدف از احداث این جایگاه ها را تسهیل در روند توزیع 
سوخت در کلانشهر تهران و رفع محدودیت های مربوط به تعداد 
جایگاه ها در برخی از نقاط پایتخت به ویژه در نیمه شمالی اعلام 
و بیان کرد: هم اکنون تعداد ۱۲ زمین از زمین های معرفی شــده 
از سوی شــهرداری مورد تأیید این شرکت قرار گرفته است که 
بــا آغاز عملیات اجرایی، پیش بینی می کنیم این تعداد جایگاه  تا 
ســه، چهار ماه آینده به بهره برداری برســد. عرب عامری تصریح 
کرد: امکان احداث جایگاه های کوچک مقیاس در همه کلانشهرها 
ازسوی اشــخاص حقیقی و حقوقی وجود دارد تا در مکان هایی 
که قیمت زمین بالاســت، بتوانیم با این راهکار توزیع سوخت را 

تســهیل کنیم، ویژگی های فنی، ابعــاد زمین و محل قرارگیری 
نفتکش  و مخازن در این جایگاه ها براساس استانداردهای ۱۲۰۵۴ 
آماده شده است و همه موارد ایمنی برای احداث در کلانشهرها در 

نظر گرفته خواهد شد. وی احراز مالکیت زمین را از شروط نخست 
دریافت مجوز احداث جایگاه  در سامانه مجوز جایگاه های سوخت 
اعلام و اظهار کرد: پس از اجرایی شدن این تفاهم نامه، شهرداری 

می توانــد بنا به صلاحدید خود، بهره بــرداری این جایگاه ها را به 
شرکت های بهره بردار خصوصی واگذار کند. مدیر بازرگانی شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی هزینه اصلی احداث جایگاه به ویژه 
در کلانشــهرها را مربوط به زمین دانست و افزود: تجهیزات فنی 
موردنیاز برای احداث این مجاری عرضه، دقیقاً مشابه جایگاه های 
موجود است و سرمایه گذاری مورد نیاز برای احداث یک جایگاه  
کوچک مقیاس بدون احتســاب زمین، حدود ۱۰ میلیارد تومان 
برآورد می شود. عرب عامری با اشاره به حضور نماینده شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی در تدوین استاندارد ۱۲۰۵۴ بیان کرد: 
این امکان وجود دارد تا در آینده با شماری تغییرات و سازوکارها 
در قسمت عمرانی نظیر انتقال مخزن به زیرجایگاه یا محل تخلیه 
و تأیید سازمان ملی استاندارد، ابعاد این جایگاه ها باز هم کاهش 
یابد. وی تأکید کرد: در جایگاه های عرضه ســوخت کنونی شهر 
تهران به دلیل قدیمی بودن و ساخت طبق استانداردهای پیشین، 
فاصله سکوها با هم کم است و ظرفیت سوختگیری کمی وجود 
دارد، امــا امیدواریم با احداث ایــن جایگاه های کوچک، از حجم 
ترافیک ورودی در جایگاه های ســطح پایتخت بــه مقدار قابل 
ملاحظه ای کاسته شود. مدیر بازرگانی شرکت ملی پخش تصریح 
کــرد: اگرچه به دلیل محدود بودن تعــداد جایگاه ها در مناطق 
شــمالی شهر تهران، اولویت با نیمه شمالی شهر است، اما در هر 
نقطه که زمینی وجود داشــته باشد، این آمادگی وجود دارد تا با 

بررسی دیگر شرایط، مجوز ساخت جایگاه صادر شود.

جلسه کارگروه توســعه نیروگاه های 
اتمی کشــور ظهر امروز به ریاســت 
معــاون اول رئیس جمهــور برگزار و 
بر برنامه ریزی بــرای تأمین ۲۰ هزار 
مگاوات برق هســته ای تا افق ۱۴۲۰ 
تاکید شــد. برنامه ریزی برای تامین 
۲۰ هــزار مگاوات برق هســته ای تا 
افق ۱۴۲۰ به گــزارش ایلنا، محمد 
مخبر در این جلسه از اهتمام جدی 
دولت بــرای احداث ۲۰ هزار مگاوات 
نیروگاه برق هســته ای خبــر داد و 
گفــت: لازم اســت در برنامه جامع 
احــداث این نیروگاه هــا مدل تأمین 
مالی آن نیز مشخص شود. معاون اول 
رئیس جمهور افزود: در مسیر احداث 
نیروگاههــای هســته ای بایــد روند 
حرکت به نحوی باشــد که به انتقال 
تکنولوژی و ارتقا دانش فنی کشــور 
منجر شود و به تدریج در فرایند تولید 
و در تمامی ابعاد و مراحل ســاخت و 
مهندسی به سمت خودکفایی حرکت 
کنیم. در این جلســه که وزیر نیرو و 
رئیــس کل بانک مرکــزی و برخی 
نیز  دیگر  دســتگاه های  مســئولان 
حضور داشتند، معاون رئیس جمهور 
و رئیس سازمان انرژی اتمی گزارشی 
از اقدامــات صــورت گرفتــه نظیر 
مکان یابی، مطالعه، هماهنگی و تحقق 

الزامات احداث نیروگاه هسته ای ارائه 
کــرد و گفت: تاکنــون پنج نقطه در 

نیروگاه تعیین  کشــور برای احداث 
شــده و اقدامات اولیه و مقدمات کار 

و بعضــاً عملیات اجرایــی آن و عقد 
قرارداد با صنایع داخلی انجام شــده 
اســت. وزیر نیرو نیز در این نشست 
توضیحاتــی در خصــوص احــداث 
نیروگاه هســته ای، موضوع جانمایی 
نیروگاه ها و ضرورت توجه به خطوط 
انتقال نیرو مطالبی ارائه کرد. در ادامه 
این نشست مقرر شد احداث ۲۰ هزار 
مگاوات نیروگاه برق هسته ای تا افق 
۱۴۲۰ در دســتور کار سازمان انرژی 
اتمی قرار گیــرد و با اتخاذ تمهیدات 
لازم، احداث نیروگاه ها و نیز مهندسی 
و ساخت، با استفاده از ظرفیت داخلی 
و تعیین نقش هر دستگاه تدوین و در 
جلسه آتی ارائه گردد. همچنین مقرر 
شــد الگوی تأمین مالی اجرای طرح 
با برنامه ســاخت داخل و مشارکت 
خارجی توسط ســازمان انرژی اتمی 
تدویــن و در جلســه آینــده مطرح 
شــود. گفتنی است با توجه به اینکه 
محل احداث نیروگاه ها تعیین شــده 
و شــرکت های احداث و بهره برداری 
منطقــه ای فعالیت هــای مقدماتی و 
مطالعاتی را آغاز کرده اند، مقرر شــد 
دســتگاه های اجرایی برای ســرعت 
بخشیدن به عملیات اجرایی همکاری 

لازم را انجام دهند.

در جلسه کارگروه تولید برق هسته ای به ریاست مخبر مطرح شد؛

برنامه ریزی برای تامین ۲۰ هزار 
مگاوات برق هسته ای تا افق 

۱۴۲۰

ایسنا/خوزستان مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان گفت: در ۲ هفته ۵۶۵ مگاولت آمپر با ارزش سرمایه گذاری حدود ۹ 
هزار میلیارد ریال به ظرفیت پست های انتقال و فوق توزیع استان اضافه شد. محمود دشت بزرگ در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: 
با هدف آماده سازی شبکه و عبور از پیک مصرف سال ۱۴۰۲، در ۲ هفته ۵۶۵ مگاولت آمپر به ظرفیت شبکه برق استان اضافه و وارد مدار شد. وی افزود: در همین 
بازه زمانی فاز دوم پست ۴۰۰ کیلوولت شهید هاشمی اهواز به ظرفیت ۳۱۵ مگاولت آمپر و ارزش سرمایه گذاری ۵ هزار میلیارد ریال وارد مدار شد که تقویت بخش 
انتقال و تغذیه پســت های فوق توزیع پایین دســت را به همراه داشت. مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان بیان کرد: در پروژه مهم دیگری ترانس سوم پست 
۴۰۰ کیلوولت باغملک به ظرفیت ۲۰۰ مگاولت آمپر و سرمایه گذاری ۳۱۵۰ میلیارد ریال مورد بهره برداری قرار گرفت که با این افزایش ظرفیت، درصد بارگیری از 
ترانس های منطقه و ریسک بهره برداری کاهش قابل ملاحظه ای پیدا کرد. دشت بزرگ اظهار کرد: همچنین پست سیار شهید معماری شادگان به ظرفیت ۳۰ مگاولت 
آمپر و ارزش سرمایه گذاری ۳۸۰ میلیارد ریال برای تقویت برق این شهرستان نصب و راه اندازی شده است. وی ادامه داد: برای تقویت برق کلانشهر اهواز نیز ۲۰ مگاولت 

آمپر )تعویض ترانس( به ظرفیت پست ۱۳۲ کیلوولت کشاورزی با ارزش سرمایه گذاری ۴۵۰ میلیارد ریالی اضافه و وارد مدار شد.

سخنگوی صنعت آب گفت: با انجام مطالعات و ارزیابی های علمی و فنی جدی در سطح حوضه های آبریز، برنامه ریزی های لازم 
برای بهبود کیفیت آب تامین شده از سر منشا صورت می گیرد. فیروز قاسم زاده در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اهمیت کیفیت 
آب شرب اظهار کرد: وزارت نیرو در قالب طرح های اضطراری آب شرب و انجام پروژه های تامین، انتقال، تصفیه و توزیع آب در 
شرب شهری و روستایی، نسبت به ارتقا کمیت و کیفیت آب شرب تلاش می کند. وی در تشریح اقدامات انجام شده به منظور 

ارتقای کیفیت آب گفت: یکی از اقدامات مهم در این راســتا، مطالعه دلایل طعم و بوی آب شــرب یکی از شــهرهای کشور در تابستان ۱۴۰۱بود که باعث اعتراض 
شــهروندان شــده بود. در این مطالعه دلایل مختلفی شناسایی شد و برای هر کدام از آنها راهکارهای لازم اتخاذ شد. قاسم زاده با اشاره به جزئیات ارتقای کیفیت آب 
شهرها گفت: بطور کلی تامین بخش عمده آب شرب تبریز و ۷ شهر دیگر در استان های آذربایجان شرقی و آذربایجان غربی از سامانه آب شرب زرینه رود صورت می 
پذیرد که این سامانه مشتمل بر سد بوکان، بند انحرافی زرینه رود و تأسیسات تصفیه آب است. سخنگوی صنعت آب گفت: با توجه به عمر سازه ها و برخی مشکلات 
بهره براری طی سال های گذشته و به تبع آن انباشت رسوبات مختلف در پشت بند نوروزلوو نیز افزایش دمای محیطی و کاهش بارش ها، رشد و نمو انواع جلبک در 
مخزن افرایش داشته و علیرغم وجود تصفیه خانه مناسب اما بخشی از این جلبک ها در فرآیند تصفیه متداول قابلیت حذف نداشته و موجبات ایجاد بو، طعم و مزه 

در آب را فراهم می کرد.

طی ۲ هفته انجام شد؛

افزوده شدن ۵۶۵ مگاولت آمپر به ظرفیت پست های 
انتقال و فوق توزیع برق خوزستان

سخنگوی صنعت آب در گفت وگو با ایسنا:

کیفیت آب افزایش می یابد

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور از تامین آب 
پایدار کمی و کیفی برای مراسم اربعین حسینی درمرزها خبر 
داد و این مهم را جزو راهبردهای اصلی آبفای کشــور دانست. 
به گزارش ایسنا، اتابک جعفری در جمع خبرنگاران به مشکلات 
تامین آب از طریق تانکر اشاره کرد و گفت: به دلیل گرمای هوا 
و سهولت دسترســی زائران به آب پایدار ممکن است آبرسانی 
سیار نسبت به آب پایدار ناایمن تر باشد، به همین دلیل از طریق 
توسعه شبکه توزیع و خطوط انتقال در مرزها، آبرسانی از طریق 
تانکر تا حد بسیاری کاهش پیدا کرده و به منظور نظارت هرچه 
بیشتر از جنبه کیفی با حفاری چاه، ایجاد خطوط انتقال، احداث 
مخزن و اتصال منابع آبی مطمئن، آب به طور دائم و پیوسته در 
مرزها در دســترس زائران قرار گرفت. وی افزود: از مرز ریمدان 
در سیستان و بلوچستان به عنوان یکی از مرزهای ورودی زائر 

به کشــور تا مرز مهران به عنوان پرترددترین مرز کشوردر ایام 
اربعین، آب پایدار و بهداشــتی برقرار شــده است. \وی با بیان 
اینکه خدمات رســانی از لحاظ کیفی و کمی باید در شان زوار 

امام حســین )ع( باشــد، تاکید کرد: در مرز مهران خط جمع 
آوری فاضلاب نیز به شکلی شایسته ایجاد شد و پساب به طور 
کامل به تصفیه خانه فاضلاب مهران منتقل می شود. جعفری 
مرز مهران را با تردد بیش از ۷۰ درصد زائران پرترددترین مرز 
در ایام اربعین خواند و عنوان کرد: انشــعاب آب مورد نیاز برای 
آب ســردکن هایی که در مرزها تعبیه شده به وسیله شرکت 
مهندســی آب و فاضلاب کشور تامین شده و برای سال جاری 
نیز تعداد آب سردکن ها افزایش خواهد یافت. مدیرعامل شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور افزود: کلیه مواکب و تاسیسات 
موجود در مهران به آب پایداردسترسی دارند و حتی پارکینگ 
بزرگی که ۴۰ هزار خودرو را در خود جای می دهد نیز هم آب 
شرب و هم آب ســرویس های بهداشتی به صورت پایدار و با 

کیفیت مطلوب تامین شده است.

آب شرب و بهداشتی پایدار مورد نیاز مرزها تامین شد
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گزیده خبر

مدیر برنامه ریزی و توسعه شرکت عنوان کرد

فولاد شادگان نیروگاه ۳۶۰ 
مگاواتی احداث می کند

ایسنا/خوزستان مدیر برنامه ریزی و توسعه شرکت صنعت فولاد شادگان با 
تشریح آخرین وضعیت ساخت واحدهای فولادسازی این کارخانه از ساخت 
یک نیروگاه ۳۶۰ مگاواتی توســط این شرکت خبر داد. مجتبی قارونی در 
خصوص فاز یک پروژه فولادسازی شرکت فولاد شادگان که شامل یک واحد 
فولادسازی به ظرفیت ۸۰۰ هزار تن بیلت در سال است، اظهار کرد: در حال 
حاضر این پروژه بیش از ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و بیش از یک هزار 
نفر در آن مشــغول به کار هستند. وی با اشاره به فاز دوم پروژه فولادسازی 
این شرکت که شــامل کارخانه احیا و فولادسازی است، افزود: فاز دوم این 
طرح شــامل یک کارخانه احیا به ظرفیت ۱.۷ میلیون تن آهن اسفنجی و 
واحد فولادســازی به ظرفیت ۱.۲ میلیون تن اسلب عریض در سال است. 
مدیر برنامه ریزی و توسعه شــرکت صنعت فولاد شادگان گفت: تجهیزات 
اصلــی واحد فاز دوم فولادســازی که شــاملEAF ،LF ، VOD و سیســتم 
جمع آوری غبار اســت از مازاد اعتبار فاینانس فاز اول ســفارش داده شده 
و همچنین بخش اول این تجهیزات نیز به تازگی وارد گمرک شــده است. 
قارونی با بیان اینکه مناقصه ای جهت ادامه کار واحد فولادسازی در جریان 
اســت، عنوان کرد: در این راستا پیمانکاران ارزیابی شده و طی روزهای آتی 
پیشنهادات مالی و فنی خود را خواهند داد. وی با اشاره به واحد احیای فاز 
دوم افزود: همچنین جهت ساخت واحد احیای فاز دوم، در حال تهیه اسناد 
مناقصه هستیم و طبق برنامه ریزی های انجام شده مراحل مناقصه در انتهای 
سال آغاز می شود. مدیر برنامه ریزی و توسعه شرکت صنعت فولاد شادگان 
گفت: براساس هماهنگی های انجام شده قرار است یک نیروگاه ۳۶۰ مگاواتی 
توسط شرکت ساخته شود. این پروژه براساس تفاهم نامه میان وزارت صمت 
و نیرو برای احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه است که اسناد مناقصه آن تهیه 

شده و در حال اخذ مجوز لازم برای انتشار آن هستیم.
عرضه تجاری سرویس ذخیره سازی ابری همراه اول با نام ابرهمراهی

سرویس ذخیره سازی ابری ابرهمراهی تحت مالکیت 
همراه اول به بهره برداری تجاری رسید.

به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات ســیار ایران، 
خدمات ذخیره سازی ابری که به ذخیره کردن و دسترسی داده 
ها و فایل ها در سرورهای راه دور اشاره دارد، توسط همراه اول 
با نام تجاری »ابرهمراهی« پیاده سازی شد.ابرهمراهی امکانی 
را فراهم آورده تا مشــترکان همــراه اول به جای ذخیره کردن 
فایل ها به صورت محلی در رایانه یا دستگاه های ذخیره سازی 
فیزیکی مانند هارد دیســک ها یا درایوهای فلش خود، بتوانند 
داده های خود را در فضای ابری آپلود، ذخیره سازی، دسته بندی 
و سازماندهی کرده و با دیگران به اشتراک گذارند. با استفاده از 
این ســرویس کاربران می توانند بدون هیچ محدودیتی و از هر 
نقطه ای به اطلاعات خود دسترسی داشته باشند.علاقه مندان 
به استفاده از سرویس ذخیره سازی ابری مخصوصا مشترکانی 
که فضای کافی برای ذخیره ســازی فایل های خود را ندارند یا 
مشــترکان حرفه ای که نیازمند دسترســی به فایل های خود 
در لحظه هســتند، می توانند با نصب اپلیکیشن »ابرهمراهی« 
یا ایجاد اکانت در ســایت آن بــه آدرس abrehamrahi.ir از این 
خدمات بهره مند شــوند.آپلود، دانلود، جستجو و مشاهده انواع 
فایل ها، دسته  بندی فایل ها، ایجاد لینک برای یک یا تعدادی 
از فایل ها و به اشــتراک گذاری آن، مشاهده حجم فایل های 
ذخیره شده و زمان باقی مانده از فضای ذخیره سازی و گزارش 
گیری از فایل های به اشــتراک گذاشته شده بخشی از مزایای 
اســتفاده از سرویس »ابرهمراهی« است.مقرون به صرفه بودن، 
دسترســی با هر دستگاه دیجیتال، لیســت مخاطبان، امنیت 
بالا با تکیه بر آخرین نســل از تکنولوژی، سرعت بالا در انتقال 
فایل های حجیم و پشــتیبانی ۲4 ساعته از جمله دیگر مزایای 
اســتفاده از ابرهمراهی اســت.ایجاد اکانت کاربری، عضویت و 
اســتفاده از ابرهمراهی که تحت مالکیت نخستین و بزرگترین 
اپراتور تلفن همراه کشــور اســت، کاملا رایگان بوده و کاربران 
به محض ورود، به فضای ذخیره ســازی ابری رایگان دسترسی 

خواهند داشت.

موفقیــت خدمات پس از فروش ایران خودرو با کســب بالاترین 
امتیاز در تمامی شاخص ها

ایساکو با صدرنشینی، رتبه یک خدمات پس 
از فروش صنعت خودرو کشور شد

طبق جدیدتریــن ارزیابی وزارت صنعت، معدن و تجارت، شــرکت 
ایســاکو با کسب امتیاز ۸۶.۷ برای چهاردهمین سال متوالی با کسب 
بالاترین امتیازات در تمام شاخص ها، مقام اول خدمات پس از فروش 
صنعت خودرو کشــور را به خود اختصاص داد.ایکوپرس- ایساکو بار 
دیگر موفق شد با کسب بالاترین امتیاز ارزیابی وزارت صمت از خدمات 
پس از فروش حوزه خودرو، افتخار ارایه خدمات برتر به مشــتریان را 
به دست آورد.به گزارش روابط عمومی شرکت خدمات پس از فروش 
ایران خودرو، این شرکت در حالی در چهارده سال گذشته همواره در 
بین شــرکت های ارایه دهنده خدمات پس از فروش صنعت خودرو، 
بالاترین امتیاز را کسب کرد که با بهبود مستمر در تمام شاخص ها و 
انجام اقدامات اصلاحی مطابق با نیاز مشتریان، در سال گذشته موفق 
شده بود، »رتبه یک« این عرصه را که تا آن زمان هیچ شرکتی موفق 
به کســب آن نشــده بود، از آن خود کند و امسال نیز با حفظ تمام 
برتری های پیشــین خود، برای دومین بار با کســب سه ستاره کامل 
در ارزیابی های شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران، همچنان در 
جایگاه رتبه یکی ها صدرنشــین باشد.برآیند امتیاز شرکت ایساکو در 
ارزیابی فرآیندها، زیرساخت ها و عملکرد، مطابق بازنگری چهار شرایط 
و ضوابط خدمات پس از فروش که نشــات گرفتــه از قانون حمایت 
از مصــرف کننده اســت، برابر با ۸۶.۷ بوده و ایــن امتیاز ۳۵ درصد 
بالاتر از متوســط خط صنعت و همچنین فراتر از تمامی شــرکت ها 
در زمینه خدمات پس از فروش خودرو بوده اســت.ازم به ذکر است، 
بیش ترین رشد شرکت ایساکو بر اساس دستورالعمل ارزیابی بازنگری 
چهــار شرایط و ضوابط خدمات پس از فروش در بخــش ارزیابــی 
نمایندگی ها و رضایت مشتریان بوده، همچنین علاوه بر افزایش امتیاز 
شاخص رضایت مشتریان، شاخص رضایت نمایندگی های مجاز نیز از 
پشــتیبانی این شرکت در تحقق خواسته های مشتریان افزایش یافته 
است.این موفقیت در حالی به دست آمد که مدیرعامل گروه صنعتی 
ایران خودرو علاوه بر تاکید بر تلاش در مسیر ارتقای رضایت مشتریان 
از خدمات پس از فروش، نگاه ویژه ای بر حمایت های فنی و مدیریتی 
از نمایندگی های مجاز به منظور تســهیل در چرخه خدمت رسانی به 
مشتریان داشته اســت. دورنمای این تاکید نیز بر این منطق استوار 
بود که هر چه میزان رضایت نمایندگی ها از سهولت اجرای فرآیندها 
در شــرکت مادر بالاتر باشــد، خدمات مناسبت تر و با کیفیت تری به 
مشــتریان نهایی مجموعه ارایه می شود و این چرخه باعث رشد 
کلی رضایت مشــتریان خواهد شد و کســب امتیاز ۸۳ در این 

شاخص )DSI( نیز موید تلاش موفق ایساکو در این مسیر است.

پیشنهادات بخش خصوصی برای تشکیل وزارت بازرگانی

از حضور بخش خصوصی در ستاد تنظیم بازار تا واگذاری اقدامات تصدی گری به تشکل ها
مرکــز پژوهش های اتاق ایران اخیرا خواســته کــه در صورت اصرار 
بر تشــکیل وزارت بازرگانی به شش نکته کارشناسی مدنظر بخش 
خصوصی توجه شــود که از جمله این پیشنهادات واگذاری اقدامات 
تصدی گری به اتاق ها و تشکل ها و عضویت و حق رای ثابت اتاق های 
سه گانه علاوه بر دیگر دستگاه ها، در ستاد تنظیم بازار است. به گزارش 
ایســنا، وزارت صنعت،  معدن و تجارت در ســال ۱۳۹۰ با ادغام دو 
وزارتخانه صنایع و معادن و بازرگانی و در راستای کوچک سازی دولت 
تشــکیل شد،  اما بعد از هشت سال مجلس شورای اسلامی سرانجام 
در جلسه علنی روز چهارشنبه ســوم مهرماه سال گذشته با کلیات 
طرح تشکیل وزارت تجارت و خدمات بازرگانی موافقت کرد. البته در 
سال ۱۳۹4 با گذشت چهار ســال از ادغام این دو وزارتخانه، احیای 
مجدد وزارت بازرگانی بر سر زبان ها افتاد و فراز و نشیب هایی را طی 
کرد تا اینکه در نهایت در ســال ۱۳۹۹ از دســتور کار مجلس خارج 
شــد. البته ماجرای تفکیک در دولت دوازدهم تمام نشد و در دولت 
جدید نیز مجلس پیگیر تفکیک وزارت صمت شد که روی استیضاح 
وزیر پیشین صمت هم اثر گذاشت. اواخر آبان ماه سال گذشته اعلام 
شــد که موضوع تفکیک وزارت صمت منتفی شــده است. اما دولت 
اواخر سال قبل تصمیم گرفت به شکل دیگری، یعنی از طریق ایجاد 
ســازمان بازرگانی اهداف خود را دنبال کند که بهمن ماه سال قبل، 
کلیات تشــکیل آن هم به تصویب دولت رســید. اما اواخر فروردین 
ماه امسال، نمایندگان مجلس با تقاضای فوریت بررسی لایحه ایجاد 
ســازمان بازرگانی و تنظیم بازار مخالفت کردند و قرار شد که دوباره 
دولت لایحه تشکیل وزارت بازرگانی را به مجلس ارائه کند. در حال 
حاضر لایحه تشکیل وزارت بازرگانی در دولت تصویب شده و به نظر 
می رسد این بار تفکیک وزارت صمت جدی تر در حال پیشرفت است. 
عمدتا مخالفان تشکیل وزارت یا سازمان بازرگانی نگران بی توجهی به 
تولید و رونق واردات در پی تفکیک وزارت صمت هستند. همچنین 
برخــی از مخالفان این طرح به این دلیل اســتناد می کنند در اکثر 
کشورها سیاست گذاری برای تولید و تجارت یکپارچه است. در مقابل 
موافقان طرح می گوینــد در حال حاضر تجارت خارجی و همچنین 
وضعیت تنظیم بازار مورد توجه کافی نیست. به هر روی، روز یکشنبه 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی بعد از استماع نظرات موافقان و 

مخالفان، کلیات لایحه دوفوریتی تشــکیل وزارت بازرگانی را با ۱۲۹ 
رای موافق، ۱۰۱ رای مخالف و 4 رای ممتنع از مجموع ۲۳۸ نماینده 
حاضر در مجلس تصویب کردند. در این جلسه موافقان، تشکیل این 
وزارت خانه را امری مهم و در راستای کنترل و تنظیم گری بازار بیان 
کردند و در مقابل مخالفان، تفکیک وزارت صمت و تشــکیل وزرات 
بازرگانی را آدرس غلطی برای مهار تورم عنوان کردند. پیشنهادات اتاق 
ایران برای تشکیل وزارت بازرگانی در همین راستا، مرکز پژوهش های 
اتــاق ایران اخیرا ضمن مخالفت با کلیات لایحــه دولت برای ایجاد 
وزارت بازرگانــی، خواســته که در صورت اصرار بر تشــکیل وزارت 
بازرگانی به شش نکته کارشناسی مدنظر بخش خصوصی توجه شود. 
اولین نکته پیشــنهادی بخش خصوصی در رابطه با تشکیل وزارت 

بازرگانی این است که شرط موفقیت و کارایی این وزارتخانه و تحقق 
اهداف مترتب بر تشکیلات جدید، انسجام و هم گرابودن با زنجیره های 
تأمین و تولید است. البته تشکیلات جدید باید بستر و زیرساخت های 
بازرگانی مورد نیاز را برای تأمین و تولید فراهم سازد. به معنای دیگر، 
نقش وزارت بازرگانی، فقط به حلقه های بعد از تولید محدود نیست، 
بلکه نقش این وزارتخانه در پشتیبانی از فرآیندهای مترتب بر زنجیره 
تأمیــن و تولید، قبل از تولید تا عرضــه کالا و خدمات در بازارهای 
داخلی و خارجی تداوم داشــته و به صورت یک چرخه مدیریتی باید 
عمل کند. اتاق ایران در ادامه با توجه به ســابقه مشــکلات وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در صدور مجوزهای مربوط به حوزه خدمات 
بازرگانی که حواشی آن به رغم تأیید و تصویب هیئت مقررات زدایی 

و بهبود محیط کسب وکار، کسب وکارهای یادشده را تحت الشعاع قرار 
داده، خواســتار الحاق یک تبصره به لایحه شده است. بر اساس این 
تبصره با توجه به ضرورت ســاماندهی و مدیریت یکپارچه خدمات 
بازرگانی در سطح کشور، صدور مجوزها و ساماندهی کسب وکارهای 
انبارداری، ذخیره سازی، شرکت های پخش، شرکت های لجستیکی، 
مراکز لجستیک و شرکت ها و مراکز لجستیک معکوس )جمع آوری( 
و نظارت بر جلوگیری از بروز تخلفات گســترده نظیر تقلب، احتکار، 
عرضه خارج از شــبکه، عدم ارائه صورت حســاب، قاچاق و مباشرت 
در قاچاق توســط وزارت بازرگانی انجام شده و خارج از شمول قانون 
نظام صنفی است. همچنین این گزارش، متن فعلی لایحه را مبهم و 
نامشخص توصیف کرده و تاکید کرده که از متن آن هدف و مأموریت 
وزارتخانه مشخص نمی شــود. بنابراین قبل از هر چیز باید اهداف و 
مأموریت های این وزارتخانه در قانون مشــخص شود تا بر اساس آن 
ســاختار پیشنهاد شود. لازم به ذکر اســت که مأموریت هایی مانند: 
تنظیم روابط تجاری با ســایر کشــورها، توسعه صادرات محصولات 
و خدمات، افزایش ســهم صادرات غیرنفتی، حفــظ توازن عرضه و 
تقاضای کالاهای راهبردی و حمایت مؤثر از مصرف کنندگان، توسعه 
تجارت الکترونیکی، مدیریت نظام تعرفه های گمرکی، تهیه و تنظیم 
و کنترل تراز تجاری کشــور و مواردی از این قبیل، می تواند به عنوان 
ماده اول مأموریت این وزارتخانه تعریف شود. نکته مهم این است که 
در این لایحه می توان پیشــنهاد الحاقی در زمینه واگذاری اقدامات 
تصدی گری به اتاق ها و تشکل ها را ارائه داد. به  عنوان مثال در خصوص 
شرکت نمایشــگاه های بین المللی، اتاق های سه گانه چندین بار طی 
نامه نگاری درخواست کرده اند که مدیریت آن را به عهده بگیرند، ولی 
تاکنون اقدام مناســبی در این زمینه صورت نگرفته است. همچنین 
در خصوص ســتاد تنظیم بازار، اتاق های ســه گانه بارها درخواست 
عضویت در ستاد تنظیم بازار و حضور در جلسات آن را داشته اند، ولی 
تاکنون پاسخ مناسبی در این خصوص دریافت نکرده اند. اما می توان 
در خصوص این موضــوع در لایحه تعیین تکلیف کرد. بدین صورت 
که دبیری ســتاد به وزیر بازرگانی و ریاست آن به معاون اول سپرده 
شــود و اتاق های سه گانه علاوه بر دیگر دستگاه ها، عضو ثابت با حق 

رأی باشند.

تولید ۱.۵ میلیون پرچم محرم در 
یک واحد تولیدی در خمین

ایسنا/مرکزی مدیر یک شرکت تولیدی در خمین گفت: این شرکت سالانه بین یک 
تا ۱.۵ میلیون پرچم ویژه محرم تولید می کند. جمال نوروزی در گفت و گو با ایسنا، 
با اشاره به اینکه این شرکت از سال ۱۳۹۰ کار خود را در شهرستان خمین آغاز کرد، 

اظهار کرد: تنها دو تا ســه کارخانه دیگر در کشــور مشغول تولید پرچم هستند و ما 
جزو بزرگترین شــرکت های تولیدکننده انواع پرچم هستیم. وی تصریح کرد: تولید 
پرچم ویژه محرم، از ســه ماه قبل از ماه محرم آغاز می شــود و پرسنل با 4 ساعت 
افزایش زمان کاری در روز، به جهت تولید تمامی سفارشــات مشغول کار می شوند. 
عموما محصولات در سایزهای، رومیزی، پرچم دستی، ۲۰ در ۳۰ سانتیمتر، یک متر 
در سه متر) مناسب پل ها و خیابان ها(، یک متر در چهار متر) مناسب سردرب خانه 
ها( و ۷۰ در ۱۲۰ ســانتیمتر تولید می شود و پرچم ۱۱۰۰ متری نیز تولید و در پل 

طبیعت تهران نصب می شود.

مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغ گوشتی گفت: پیش بینی می کنیم تا چند روز آینده نیاز واحدهای پرورشی به سویا به صورت 
کامل تامین شود. به گزارش ایسنا، علی ابراهیمی - مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغ گوشتی - در رابطه با وضعیت توزیع نهاده های 
دامی اظهار کرد: تامین ســویا برای رشد جوجه های گوشــتی در واحدهای پرورش با مشکل مواجه شده بود که با پیگیری های 
وزارت جهاد کشاورزی و اقدامات و هماهنگی های صورت گرفته با واردکنندگان نهاده های دامی، بارگیری و تحویل سویا به سمت 
واحدهای مرغ گوشــتی انجام شــده و پیش بینی می کنیم تا چند روز آینده نیاز واحدهای پرورشی به صورت کامل تامین شود. وی ادامه داد: انتظار ما این است که 
واردکننــدگان پــس از دریافت وجه از مرغداران نهاده را در اختیار مرغداران بگذارند چراکه مرغــداران توان تهیه نهاده آزاد را ندارند. ابراهیمی ابراز امیدواری کرد: با 
گشایشــی که صورت گرفته شــاهد افزایش تولید مرغ گوشتی در کشور باشیم و با هماهنگی با دســتگاه های ذی ربط بتوانیم تامین کننده داخل و صادرکننده به 
کشورهای هدف باشیم. وی افزود: طبق گزارشات حمل سویا از محل کارخانجات روغن کشی به سمت واحدهای مرغداری آغاز شده و روز پنجشنبه گزارش کاملی 
بابت چگونگی برطرف شدن مشکلات واحدهای مرغداری را بررسی خواهیم کرد تا مشکلات مرتفع شود. مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغ گوشتی با بیان اینکه ظرفیت 

افزایش تولید مرغ گوشتی فراهم است، گفت: این امر نیازمند آینده نگری و مدیریت کامل است.

تولید در کارخانه های ایالات متحده به طور غیرمنتظره ای در ماه ژوئن کاهش یافت، اما در سه ماهه دوم با افزایش سرعت تولید 
وسایل نقلیه موتوری پس از دو کاهش متوالی سه ماهه، دوباره بازگشت. به گزارش ایسنا، فدرال رزرو روز سه شنبه )۱۸ جولای( 
اعلام کرد که تولید صنعتی ایالات متحده بیش از آنچه تحلیلگران انتظار داشتند در ماه گذشته کاهش یافته است که این کاهش 
شدید تولید در کالاهای بادوام مصرفی مانند محصولات خودرو و فرش بود. ژوئن دومین کاهش ماهانه متوالی را رقم زد و برخی از 

ارقام مثبت اوایل سال جاری را معکوس کرد و نشانه های بیشتری از کندشدن تولید ارائه کرد زیرا فدرال رزرو برای افزایش مجدد نرخ بهره در هفته آینده آماده می شود.
فدرال رزرو اعلام کرد که کاهش ۰.۵ درصدی در تولید صنعتی ناشی از انقباض شدید در شاخص کالاهای مصرفی بادوام مانند لوازم خانگی، مبلمان و فرش بود که 
۲.۷ درصد کاهش یافت. کالاهای غیر بادوام مصرفی نیز به دلیل کاهش تولید پوشاک، انرژی و همچنین تولید مواد غذایی و تنباکو ۰.۹ درصد کاهش یافت. تحلیلگران 
اظهار کردند که اگر تقاضا تثبیت شود و روند هزینه های زیربنایی و زیرساختی ادامه یابد، ممکن است برای فعالیت کارخانه در ماه های آینده مثبت باشد. بانک مرکزی 
ایالات متحده اخیراً افزایش نرخ بهره را متوقف کرد و به سیاستگذاران فرصت بیشتری برای ارزیابی سلامت بزرگ ترین اقتصاد جهان داد. علیرغم تحرکات تهاجمی 

در سال گذشته، تورم اندکی بالاتر از هدف بلندمدت ۲ درصدی فدرال رزرو باقی مانده است، بازار کار انعطاف پذیر است و اقتصاد کلی در وضعیت خوبی قرار دارد.

مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغ گوشتی اعلام کرد

تولید صنعتی آمریکا ناخوش ماند عرضه مرغ در بازار افزایش می یابد
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گزیده خبر

واردات ۲۴۱ خودرو سواری 
در بهار ۱۴۰۲

وزارت اقتصاد اعلام کرد: در بهار امســال ۲۴۱ دستگاه خودرو سواری و به 
ارزش ۵.۶ میلیون دلار به کشور وارد شده که در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشــته، رشــد ۵۱۷.۹۵ در صدی در تعداد و ۴۵۲.۰۳ در صدی در ارزش 
دلاری داشــته است. به گزارش ایلنا از وزارت اقتصاد، براساس اعلام گمرک 
جمهوری اســلامی در سه ماهه نخست ســال ۱۴۰۲ ، آمار انواع خودروی 
سواری وارد شده به کشــور ذیل ردیف تعرفه ۸۷۰۳ ، تعداد ۲۴۱ دستگاه 
و به ارزش ۵.۶ میلیون دلار بوده اســت که در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشــته، رشــد ۵۱۷.۹۵ در صدی در تعداد و ۴۵۲.۰۳ در صدی در ارزش 
دلاری داشــته اســت . عمده خودروهای وارداتی شــامل » آمبولانس « و 
خودروهای سواری با برند » ZOTYE « ، » چانگان « و » بنز « بوده است 
.۱۷۰۴۹۱۶۹۳ در بررسی اطلاعات واردات انواع خودروی سواری از ابتدای 
بهمن ماه سال ۱۴۰۱ تا ۳۱ خرداد ماه سال ۱۴۰۲ ، مشاهده می شود تعداد 
۲۴۶ دستگاه خودرو به ارزش ۵.۴ میلیون دلار وارد کشور شده است . در این 
مدت عمده خودروهای ســواری وارد شده به کشور توسط شرکت » پارس 
خودرو « با ۹۰ دســتگاه خودرو به ارزش ۹۶۶ هزار دلار صورت گرفته که 
سهمی بالغ بر ۱۷.۹۶ درصد از ارزش و ۳۶.۵۹ درصد از تعداد کل خودروها 
را شــامل می شود. شرکت های » پاکرو سبز قشم « و » مهندسی مانی مهر 
آب خــاک « نیز پس از آن ، بــه ترتیب در جایــگاه دوم و چهارم جدول 
قرار دارند . ۷۶۸ خودرو ســواری در جریان تشریفات ترخیص. از اول بهمن 
ماه ۱۴۰۱ تا ۳۱ خرداد ماه ۱۴۰۲ ، بر اســاس آخرین اطلاعات اســتخراج 
شــده از سامانه آمار تجارت خارجی سازمان، ۷۶۸ دستگاه خودرو به ارزش 
۱۲.۵ میلیون دلار به دلیل عدم دریافت مجوزهای ترخیص ، عدم صدور کد 
رهگیری بانک و یا عدم پرداخت حقوق ورودی در جریان انجام تشــریفات 
ترخیص هســتند . از این تعداد خودرو بیشــترین میزان به لحاظ ارزش ، 
متعلق به » شرکت تجارت بین المللی و پشتیبانی کرمان خودرو « به تعداد 
۳۰۰ دســتگاه بوده است که سهمی بالغ بر ۴۸ درصد از ارزش و ۳۹ درصد 
از تعداد خودروهای سواری در جریان تشریفات ترخیص را تشکیل می دهد . 
پس از آن ، » شرکت سایپا « با ۳۲۷ دستگاه خودرو و با سهم ۲۹ درصد از 
ارزش و ۴۳ درصد از تعداد و » بازرگانی کوشا خودرو نگین « با ۵۳ دستگاه 
خودرو ، با ســهم ۹ درصد از ارزش و ۷ درصد از تعداد در رتبه های دوم و 
سوم قرار دارند. عمده خودروهای سواری در جریان تشریفات ترخیص طی 
مدت مورد بررسی، متعلق به گمرکات » شهید باهنر بندرعباس « ، »غرب 
تهران « و » تهران امور واردات « به ترتیب با سهم های ۴۸ ، ۳۰ و ۷ درصد 

از ارزش دلاری خودروها بوده است.

ایستگاه راه آهن شرکت گسترش فولاد 
شهریار افتتاح شد

ایســتگاه راه آهن شرکت گسترش فولاد شــهریار با حضور مقام های 
عالی گروه مالی گردشــگری، نمایندگان شهرستان های بناب، بافت، 
زرنــد و کوهبنان و ســیرجان در مجلس شــورای اســلامی، معاون 
اقتصادی اســتاندار و جمعی از مقام های اســتان آذربایجان شرقی به 
طور رسمی افتتاح شد.به گزارش روابط عمومی گروه مالی گردشگری، 
طرح ایستگاه راه آهن شرکت گســترش فولاد شهریار یا طرح اتصال 
کارخانه فولاد بناب به راه آهن سراســری، توســط شرکت گسترش 
فولاد شــهریار در مدت ۱۲ ماه اجرا شده است.طول خط ریلی فولاد 
شــهریار ۳۹۸۰ متر و شامل ۲۰۰۰ متر خط اصلی بیرون سایت و سه 
خط تخلیه و بارگیری جمعا به طول ۱۹۸۰ متر داخل ســایت اســت 
که برای اجرای آن ۴ میلیون یورو هزینه شــده اســت.هدف از اجرای 
پروژه ایســتگاه راه آهن گسترش فولاد شهریار، تغییر حمل جاده ای 
بــه ریلی برای حمل بارهــای ورودی و خروجی مجتمع فولاد صنعت 
بناب و ســایر صنایع موجود در منطقه جهت  صرفه جویی در هزینه 
های حمل بار اســت.با اجرای این طــرح بیش از ۲۰ درصد در هزینه 
های حمل بار صرفه جویی می شــود به طوری که هزینه حمل بارهای 
ورودی آهن اسفنجی مجتمع فولاد صنعت بناب از حدود ۱۲ میلیون 
ریــال به ازای هر تــن حمل جاده ای به حــدود ۱۰ میلیون ریال در 
سیســتم ریلی کاهش می یابد.این گزارش حاکیست: پروژه خط ریلی 
فولاد شهریار و همچنین تامین قطعات و ادوات مورد نیاز آن ، توسط 
مهندسان و متخصصان داخلی انجام شده است.شرکت گسترش فولاد 
شــهریار مجری طرح های توسعه مجتمع فولاد صنعت بناب به عنوان 
یک شرکت پروژه زیر مجموعه هلدینگ صنعت و معدن ماهان فعالیت 
می کند.هلدینگ "گسترش صنایع و معادن ماهان" یکی از بزرگترین 
شرکت های گروه مالی گردشگری، با هدف سرمایه گذاری در طرح ها و 
پروژه های تخصصی حوزه صنعت و معدن تاسیس شده است.بر اساس 
این گزارش، مجتمع فولاد صنعت بناب با برخورداری از دو واحد ذوب 
و ریختــه گری و ۷ خط نورد، توان تولید ســالانه به ظرفیت اســمی 
۲ میلیــون و ۴۵۰ هزارتن را داراســت.مجتمع فولادصنعت بناب در 
فروردین ماه امســال موفق شــد رکورد ۴۳۰۶۰ تن در خطوط نورد و 
مقدار ۷۶۹۷۳ تن در کل خطوط مجتمع از بدو تاســیس را ثبت کند 
.این میزان تولید در ۱۲ سال اخیر در فروردین ماه سال جاری نسبت 
به تولید فروردین ماه در ســال های گذشته بی سابقه بوده و این مهم 
نوید بخش سالی خوب و پربار برای مجتمع فولاد صنعت بناب است.

سید ضیاء ایمانی:

بانک صادرات ایران حامی صنعت برق کشور است

 سید ضیاء ایمانی، مدیرعامل بانک صادرات ایران در بازدید از نیروگاه شهید 
منتظر قائم بر حمایت این بانک از صنعت برق کشور و پشتیبانی و پایداری 
ایــن صنعت تاکید کرد.به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، وی در 
این بازدید که به همراه هادی آقابابایی معاون سرمایه گذاری و امور شر کت ها، 
منصور شیخ الاســلامی مدیر امور حوزه مدیریت و ارتباطات بانک صادرات 
ایران و با حضور مدیران عامل، اعضای هیات مدیره و معاونین شــرکت های 
سرمایه گذاری خوارزمی، توسعه برق و انرژی سپهر و نیروگاه شهید منتظر 
قائم برگزار شد، از تلاش های شبانه روزی کارکنان این نیروگاه قدردانی کرد 
و افزود: خدا را شــاکریم که با وجود شــرایط سخت اقتصادی و شدیدترین 
تحریم ها، با همت مدیران و کارکنان، شاهد رونق تولید در نیروگاه هستیم 
و افتخــار می کنیم  این مجموع  ۲۰درصد برق اســتان البــرز و تهران را 
تولید می کند و این امر برای بانک صادرات ایران بســیار حائز اهمیت است.

مدیرعامل بانک صادرات ایران تصریح کرد: با توجه به اینکه بیش از ۵۰ سال 
از عمر این نیروگاه گذشــته، همچنان شاهد خدمت رسانی به مردم و تولید 
مستمر برق به عنوان یک محصول حیاتی و مهم هستیم. علاوه بر حساسیت 
در حوزه اقتصادی به لحاظ امنیتی هم صنعت برق کشــور یک جایگاه ویژه 
و ممتازی دارد.ایمانی خاطرنشــان کرد: این نیروگاه به عنوان یک مجموعه 
خلاق در حوزه تربیت نیروی انسانی متخصص عمل کرده و نسبت به انتقال 
این دانش به سایر نیروگاه های کشور اقدام کرده است. صنعت برق یک نیاز 
عمومی در کشور است. از این رو بانک صادرات ایران آمادگی دارد که از همه 
ظرفیت های خود در مسیر رشد تولید برق در نیروگاه استفاده کرده و برای 

پایداری این نیروگاه از هیچ حمایتی دریغ نخواهد کرد.

بازدید مدیر عامل بانک توسعه تعاون از پروژه 
های فناوری بانک

مدیر عامل بانک توســعه تعاون از پروژه های فناوری بانک در 
پارک فناوری پردیس بازدید کرد.محمد شــیخ حسینی مدیر 
عامل بانک توســعه تعاون در این بازدیــد گفت: تکمیل پروژه 
های فناوری بانک توسعه تعاون زمینه را برای تحول دیجیتال 
فراهم می ســازد.وی افزود: تحول دیجیتــال مهمترین راهکار 
بــرای تحقق تمامی برنامه های کوتاه مدت و میان مدت بانک 
اســت و چشم انداز بانک نیز با عنوان بانک برتر در حوزه ارائه 
خدمات دیجیتال به تعاونگران و بنگاه های کوچک و متوســط 
ترسیم شده است.شیخ حسینی تاکید کرد: تکمیل پروژه های 
فناوری بانک بر اســاس زمان بندی بسیار مهم است و ادارات 
مرتبــط در معاونت مالی و پشــتیبانی، معاونت برنامه ریزی و 
فناوری اطلاعات و معاونت عملیات بانکی و همچنین شــرکت 
سمات با برگزاری جلســات می توانند هماهنگی لازم را برای 

پیشبرد بهنگام و تکمیل پروژه ایجاد نمایند.

تزریق ۱۰۰ هزار میلیارد تومان اعتبار به صندوق ملی مسکن
بــا تزریق بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان اعتبار به صندوق 
ملی مســکن، روند اجرای طرح نهضت ملی مســکن شتاب 

می گیرد.
کد خبــر : ۱۵۳۰۹۹ به گزارش ایبِنا به نقل از صندوق ملی 
مسکن، محمدرضا مهدیاراسماعیلی،رئیس هیأت عامل این 
صندوق با اعــلام این خبر گفت: اعتبار یاد شــده از طریق 
مجاری پیش بینی شده در قانون جهش تولید مسکن برای 
واریز بــه این صندوق به عنوان تأمین کننده مالی انحصاری 
بخش مســکن تأمین می شــود. وی از ورود بیش از ۸،۰۰۰ 
میلیارد تومان به منابع صندوق ملی مسکن تاکنون خبر داد 
و افزود: این میزان اعتبار از محل بازگشــت وام های مسکن 
مهر، واریزی ســازمان ملی زمین و مسکن و تملک زمین به 
اســتناد بند الف تبصره ۱۱ قانون بودجه سال ۱۴۰۱ تأمین 
شده است. مهدیاراسماعیلی با قدردانی از سازمان ملی زمین 
و مســکن برای واریز مبلغ ۴۳۳ میلیــارد تومان تا کنون به 
حســاب صندوق ملی مسکن، اظهار داشت: با تسریع فرآیند 
واریز وجوه پیش بینی شــده از سوی سازمان های ذی ربط، 
امکان حمایت بیشــتر این صنــدوق از پروژه های نیمه تمام 
مســکن مهر و عملیات آماده سازی طرح نهضت ملی مسکن 
فراهم می شود. رئیس هیأت عامل صندوق ملی مسکن با بیان 
اینکه به استناد مواد پیش بینی شده در قانون جهش تولید 
مسکن، در انتظار واریز ۵۹ هزار میلیارد تومان تکلیف بانک ها 
و مؤسســات اعتباری غیر بانکی به حساب صندوق هستیم، 

گفت: با تســریع در واریز وجوه یاد شــده، امکان حمایت از 
خانوار های کــم درآمد از جمله ارائه تضمین های لازم جهت 
دریافت تسهیلات از سامانه بانکی برای ایشان فراهم می شود. 
مهدیاراسماعیلی با اشاره به تدبیر هوشمندانه دولت سیزدهم 

در راستای سیاست عدالت توزیعی و اخذ مالیات های مرتبط 
با حوزه زمین و مسکن تصریح کرد: با همکاری سازمان امور 
مالیاتی کشور تا کنون ۱۲ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان از این 
محل اخذ و به خزانه واریز شــده است که با حمایت سازمان 

برنامه و بودجه کشــور و واریز به موقع به حســاب صندوق 
ملی مســکن، در راســتای سیاســت های حمایتی مسکن 
از قبیل مســکن خانوار هــای کم درآمــد و پرداخت هزینه 
خدمات نظام مهندســی مددجویان، معلــولان، ایثارگران با 
معرفی نهاد های ذی ربط برای یک بار در وجه ســازمان نظام 
مهندسی ســاختمان، هزینه خواهد شد. رئیس هیأت عامل 
صندوق ملی مسکن با تاکید بر حمایت این صندوق از تکمیل 
پروژه های ناتمام شهر های جدید عنوان کرد: واگذاری زمین 
از ســوی شرکت عمران شــهر های جدید به منظور تقویت 
ذخایر صندوق، امکان تأمین مالی طرح های ناتمام مسکن در 
شهر های جدید را فراهم می کند. وی خاطرنشان کرد: از محل 
منابع پیش بینی شده در قانون بودجه سال جاری نیز ۲۸ هزار 
و ۵۰۰ میلیــارد تومان به منظور تقویت توان حمایتی بخش 
مسکن به صندوق ملی مسکن ابلاغ اعتبار شده است. صندوق 
ملی مسکن در راســتای اجرای قانون جهش تولید مسکن 
بــه منظور ایجاد هم افزایی، تقویت توان حمایتی و تخصیص 
بهینه منابع مالی بخش مسکن، با کارکرد تجمیع و تخصیص 
منابع مالی تشــکیل شــده و وزرای راه و شهرسازی، کشور، 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی و امور اقتصادی و دارایی، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه کشور، رئیس کل بانک مرکزی، رئیس 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و دو نفر از اعضای کمیسیون های 
عمران و برنامه و بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی 

اعضای هیأت امنای این صندوق می باشند.

بازدید مدیر عامل بانک توسعه تعاون از پروژه های 
فناوری بانک

مدیر عامل بانک توســعه تعاون از پروژه های فنــاوری بانک در پارک فناوری 
پردیس بازدید کرد.محمد شیخ حسینی مدیر عامل بانک توسعه تعاون در این 
بازدید گفت: تکمیل پروژه های فناوری بانک توسعه تعاون زمینه را برای تحول 
دیجیتال فراهم می سازد.وی افزود: تحول دیجیتال مهمترین راهکار برای تحقق 
تمامی برنامه های کوتاه مدت و میان مدت بانک اســت و چشم انداز بانک نیز 
بــا عنوان بانک برتر در حوزه ارائــه خدمات دیجیتال به تعاونگران و بنگاه های 
کوچک و متوسط ترسیم شده است.شیخ حسینی تاکید کرد: تکمیل پروژه های 
فناوری بانک بر اساس زمان بندی بسیار مهم است و ادارات مرتبط در معاونت 
مالی و پشــتیبانی، معاونت برنامه ریــزی و فناوری اطلاعات و معاونت عملیات 
بانکی و همچنین شرکت سمات با برگزاری جلسات می توانند هماهنگی لازم را 

برای پیشبرد بهنگام و تکمیل پروژه ایجاد نمایند.

مهلت اعتبار بسته وصول مطالبات غیرجاری مشتریان 
بانک سپه تا پایان شهریورماه سال جاری تمدید شد

تمدید مهلت استفاده از طرح بخشش وجه التزام تأخیر تأدیه دین موضوع 
بســته وصول مطالبات غیرجاری با تأکید بر رعایت کامل قوانین و مقررات 
در دســتور کار شــعب بانک ســپه قرار گرفت. تمدید مهلت اســتفاده از 
طرح بخشــش وجه التزام تأخیر تأدیه دین موضوع بسته وصول مطالبات 
غیرجاری با تأکید بر رعایت کامل قوانین و مقررات در دســتور کار شعب 
بانک سپه قرار گرفت.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، مهلت اعتبار 
بسته وصول مطالبات غیرجاری بانک سپه به شرح ذیل تا پایان شهریورماه 
ســال جاری تمدید شــد.درصورتی که بدهکار کل مبلغ بدهی خود را به 
صورت نقدی تسویه کند، روسای شعب مکلفند ۶ درصد از مبلغ وجه التزام 
تأخیر تأدیه دین در تعهدات و تســهیلات غیر قرض الحســنه و وجه التزام 
تأخیر تأدیه دین در تسهیلات قرض الحسنه )حداکثر ۸ درصد( را به صورت 
کامل مورد بخشــودگی قرار دهند.در تســهیلات دارای اقساط متعدد که 
بدهکار دارای مانده بدهی اقساط در طبقات سررسید گذشته یا معوق، در 
صورت وصول کل مانده سرفصل های مطالباتی )نه الزاماً کل بدهی قرارداد( 
بخشــودگی ۶ درصد از وجه التزام تأخیر تأدیه دین به نســبت کل مانده 
ســرفصل مطالباتی صورت پذیرد و مابقی اقســاط در مواعد مقرر از پیش 
تعیین شده وصول خواهد شد.در زمان امهال با استفاده از ابزارهای وصول 
به صورت اقساطی )از جمله تبدیل و تجدید( مشروط به وصول حداقل ۵۰ 
درصد مانده کل بدهی به عنوان پیش دریافت، به نســبت مبلغ پرداختی، 
۶ درصد از وجه التزام مشــمول بخشــودگی و متعاقب آن در پایان دوره 
امهال، در صورت پرداخت کل بدهی، ۶ درصد از وجه التزام اقساط امهالی 
باقی مانده نیز مورد بخشودگی قرار می گیرد.در راستای کاهش پرونده های 
ارجاع شــده به محاکم قضایی و تسریع در تسویه قراردادهای مطالباتی در 
صورت مراجعه مشــتری و تسویه نقدی بدهی، دســتورالعمل وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در مورد بدهکاران بانکی مشمول این بسته کاملًا رعایت 
شود. مشتریان و متقاضیان طرح بخشودگی جرائم تاخیر برای کسب اطلاع 

بیشتر می توانند به شعب سراسر کشور بانک سپه مراجعه کنند.

معاون حقوقی و فنی مالیاتی ســازمان امور مالیاتی کشور، مصوبه هیات وزیران برای حمایت از کسب و 
کارهای اشخاص حقیقی در سکوهای داخلی در راستای آیین نامه اجرایی بند )د( تبصره )۶( ماده واحده 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشــور را جهت اجرا به ادارات کل امور مالیاتی سراسر کشور ابلاغ کرد. 
مصوبه هیات وزیران برای حمایت از کسب و کارها در سکوهای داخلیپ به گزارش ایلنا از سازمان امور 
مالیاتی ایران، مهدی رعنایی خطاب به ادارات کل امور مالیاتی سراسر کشور اعلام کرد: به پیوستتصویر 
تصویب نامه شماره ۵۸۷۶۹/ت ۶۱۳۳۱ هـ مورخ ۰۶/۰۴/۱۴۰۲ هیات وزیران، موضوع آیین نامه اجرایی 
بند )د( تبصره )۶( ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور در خصوص حمایت از کسب و کارهای 

اشخاص حقیقی در سکو)پلتفرم( های داخلی، برای اجرا ارسال می شود.

در حالی شــاخص کل بازار سرمایه روز گذشته ۳.۲ درصد افت کرده بود، که امروز ۲.۲ درصد تقویت شد. کد خبر : ۱۵۳۰۶۵به 
گزارش خبرنگار ایبِنا، شاخص کل بازار سرمایه امروز )سه شنبه ۲۷ تیر( ۴۳ هزار و ۱۲۲ واحد رشد کرد و در کانال یک میلیون و 
۹۹۹ هزار واحدی ایستاد. بدین ترتیب در این روز شاخص کل بازار سرمایه ۲.۲۰ درصد تقویت شد. شاخص هم وزن بیش از ۱۵ 
هزار واحد رشد کرد و در کانال ۷۰۳ هزار واحدی ایستاد. در این بازار ۴۲۹ هزار معامله به ارزش ۷۱ هزار میلیارد ریال انجام شد.

در این روز به ترتیب نماد های فولاد، فملی، شستا، وبملت و پارسان بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص کل بازار سرمایه داشتند و عامل صعود بازار سرمایه شدند.
 در مقابل نماد های نوری، شبریز، پارس و خبهمن بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص کل بازار سهام برجای گذاشتند. شاخص کل فرابورس نیز امروز ۵۸۱ واحد معادل 
۲.۲۵ درصد تقویت شد و در کانال ۲۶ هزار و ۳۸۷ واحدی ایستاد. در معاملات امروز بازار سهام گروه خودرو بیشترین حجم معاملات را از آن خود کرد. گروه فلزات 
اساسی در معاملات امروز مورد توجه قرار گرفت و توانست رتبه دوم در حجم معاملات را از آن خود کند. لازم به ذکر است که ۸ روز معاملاتی بازار سهام قرمز پوش 
بود، اما امروز شــاخص کل بازار ســرمایه با قدرت به مدار صعودی بازگشت. در بازار امروز گروه بانک و انبوه سازی یک دست سبز پوش بودند و اکثر نمادهای این دو 

گروه در صف خرید قفل شده بودند.

مصوبه هیات وزیران برای حمایت از کسب 
و کارها در سکوهای داخلی

 بازگشت شاخص هم وزن به کانال ۷۰۰ هزار 
واحدی

مدیرعامل ایمپاسکو در بازدید از مجتمع پیربکران؛

طرح های توسعه ای پیربکران در کمترین زمان به 
بهره برداری برسد

مدیرعامل شــرکت تهیــه و تولید مواد 
معدنی ایــران مهار تورم، رشــد تولید، 
ایجاد اشــتغال و اســتفاده از توانمندی 
بخش خصوصی را از جمله استراتژی های 
ایمپاسکو خواند.به گزارش روابط عمومی 
ایمپاســکو، خدایار کریم نژاد مدیرعامل 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران در 
بازدید از مجتمع سنگ آهک پیربکران 

جلسه ای با مهران بنیات پور مدیر مجتمع سنگ آهک پیربکران و سرمایه گذار شرکت بافق 
شهاب برگزار کرد.کریم نژاد با اشاره به صحبت های مقام معظم رهبری و رییس جمهور در 
خصوص مهار تورم و رشد تولید عنوان کرد: با نگاهی به شعار سال ۱۴۰۲، استراتژی ما در 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران نیز همگام با این شعار و در راستای مهار تورم، رشد 
تولید، ایجاد اشتغال و استفاده از توانمندی بخش خصوصی است.وی با اشاره به تسهیلات 
و امکانات قانونی که دولت در اختیار بخش خصوصی قرار داده از ســرمایه گذار خواست تا 
با استفاده از این تســهیلات، هر چه سریع تر طرح های توسعه ای مجتمع پیربکران طبق 
یک برنامه زمان بندی شده مدون، پیگیری و در حداقل زمان ممکن به بهره برداری برسد.

مدیرعامل ایمپاســکو در پایان با تاکید بر لزوم حفظ محیط زیست از سرمایه گذار و مدیر 
مجتمع خواست تا در حفظ فضای سبز مجتمع و توسعه آن همت کافی بگمارند.

بررسی »نقش ایرانسل در تحول دیجیتال صنایع« در همایش 
فرصت های ایران در عصر دیجیتال

در دومین روز از همایش فرصت های ایران در عصر دیجیتال، نقش اولین و بزرگترین اپراتور 
دیجیتال ایران در تحول دیجیتال صنایع بررســی شد.به گزارش روابط عمومی ایرانسل، 
نخســتین همایش فرصت های ایران در عصر دیجیتال )IDEAS01(، با هدف ایجاد فضای 
هم اندیشــی، تبادل نظر و اندیشه و شناسایی فرصت های پیش رو میان بازیگران سنتی و 
بزرگ، تازه واردهای دیجیتال، شــرکت های فناور، رگولاتــور و محققان، تا پایان امروز ۲۶ 
تیــر ۱۴۰۲، در مرکز همایش های بین المللی برج میلاد تهران در حال برگزاری اســت تا 
اندیشــمندان درباره ورود به عصر دیجیتال و اقتصاد نوپدید دیجیتال کشــور، به بحث و 
هم اندیشــی بپردازند.صبح امروز در دومین و آخرین روز این همایش، نشستی با موضوع 
»تحول دیجیتال در سازمان های بزرگ«، با حضور دکتر علی عبدالهی مدیرعامل شرکت 
ملی انفورماتیک، دکتر فرشاد فاطمی عضو هیئت علمی دانشگاه شریف، مهندس محسن 
یوســف پور مدیرکل کسب وکار سازمانی ایرانسل، دکتر علی زواشکیانی مدیرعامل شرکت 
پمکو و معاون مدیرعامل فناپ در بخش فناوری، مهندس حمیدرضا عظیمیان مدیرعامل 
سابق شرکت فولاد مبارکه و دکتر محمودرضا حقی فام معاون پژوهش و فناوری مپنا برگزار 
شد.در این نشست فعالان حوزه بانکی، صنایع و اپراتورها با تأکید بر توجه به منابع انسانی 
در تحــول دیجیتال، ایجاد یکپارچگی و تدوین برنامه هایی ویژه حوزه ICT و بهره گیری از 
تمام تکنولوژی ها، این عوامل را در افزایش بهره وری تحول دیجیتال در کشور مؤثر دانستند.

مدیرکل کسب وکار ســازمانی ایرانسل نیز در این نشست با تشریح اقدامات ایرانسل برای 
تحقق تحول دیجیتال در ســازمان ها و صنایع گفت: ایرانسل برای تحول دیجیتال درون 
ســازمانی، ابتدا از ســال ۱۳۹۸ و با شروع کرونا مســیر را آغاز کرد و یکسال بعد با توجه 
به تجربیاتی که در این راه به  دســت آورد، آن را در ســایر صنایع از جمله صنعت فولاد 

پیاده سازی کرد.
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گزیده خبر

بایدن: علاقه من به اسرائیل 
قدیمی و ریشه دار است

رئیــس جمهوری آمریــکا در دیدار 
بــا رئیس رژیــم صهیونیســتی در 
واشنگتن تأکید کرد که علاقه وی به 
این رژیم قدیمی و ریشه دار است. به 
گزارش ایسنا، به نقل از روزنامه رأی 
الیوم، کاخ ســفید در بیانیه ای اعلام 
کرد: جــو بایدن، رئیــس جمهوری 

آمریکا و اســحاق هرتزوگ، رئیس اســرائیل در دیدارشــان در واشنگتن درباره 
نیاز به اتفاق نظر درباره اصلاحات قضایی پیشــنهادی بنیامین نتانیاهو، نخســت 
وزیر اســرائیل گفت وگو کردند. هرتزوگ تأکید کرد کــه به ایجاد راهکاری برای 
تنش های کنونی در اراضی اشــغالی و نگرانی های آمریکا درباره اصلاحات قضایی 
پایبند است. وی گفت: دموکراسی اسرائیل سالم، قوی و انعطاف پذیر است. جامعه 
اسرائیل در شرایط دشــوار و دردناکی است. ما همیشه باید برای رسیدن به یک 
توافق دوستانه تلاش کنیم. ما به حل این بحران پایبند هستیم. سفر هرتزوگ به 
واشــنگتن همزمان با اعتراضات در سرتاسر اراضی اشغالی علیه اصلاحات قضایی 
است. سیاست های دولت نتانیاهو باعث شده روابط تل آویو و واشنگتن در ماه های 
اخیر به محک گذاشــته شــود. بایدن به هرتزوگ اطمینان داد: دوستی میان دو 
طرف به سادگی از بین نمی رود. پایبندی آمریکا به اسرائیل قدرتمند و مستحکم 
اســت. بایدن همچنین گفت: علاقه من به اسرائیل قدیمی و ریشه دار است. اگر 
اســرائیلی وجود نداشت باید یکی را اختراع می کردیم. دوستی ما ۷۵ ساله است. 
باورکردنش ســخت است. این دوستی به ســادگی از بین نمی رود. ما با هم برای 
»ثبات بیشتر در خاورمیانه« تلاش می کنیم. کارهای زیادی هست که باید انجام 
دهیم؛ اما پیشرفت هم وجود دارد. جو بایدن گفت: ما برای حل نزاع میان اسرائیل 
و لبنان تلاش زیادی کرده ایم. وی ادامه داد: در ســال میلادی گذشته بزرگترین 
تجمع اعراب و اسرائیلی ها از یک دهه پیش را برگزار کردیم و نزاع ترسیم مرزهای 
دریایی میان اسرائیل و لبنان را حل کردیم؛ چیزی که مردم فکر نمی کردند حل 
شود. حریم هوایی را بر فراز عربستان و عمان برای اسرائیل باز کردیم و اسرائیلی ها 
و فلسطینی ها را در شرم الشیخ مصر گردهم آوردیم. من دوشنبه در تماس تلفنی 
با نتانیاهو به او گفتم که پایبندی آمریکا به اسرائیل جدی و محکم است. هرتزوگ 
هم بعد از این اظهارات گفت: از اینکه با نتانیاهو درباره همکاری نظامی و امنیتی 
صحبت کرده اید خوشــحالم و از شــما به خاطر ایجاد شراکت در منطقه و یافتن 

شرکای جدید صلح برای اسرائیل و همکاری در مسائل منطقه ای تشکر می کنم.

»بایکار« ترکیه: قرارداد با عربستان 
بزرگترین قرارداد در حوزه صنایع دفاعی 

و هوایی بود

شــرکت »بایکار« ترکیه اعــلام کرد که توافق همکاری این کشــور با 
عربســتان در زمینه صنایع دفاعی بــه تقویت صلح منطقه ای و جهانی 
کمک می کند. به گزارش ایسنا، به نقل از الخلیج آنلاین، شرکت »بایکار« 
ترکیه که سازنده پهپاد و هوش مصنوعی است، در بیانیه ای اعلام کرد: 
بعد از توافقی که در حاشیه سفر رجب طیب اردوغان، رئیس جمهوری 
ترکیه به عربســتان صورت گرفت پهپادهای آکینجی در نیروی دریایی 
و هوایی عربســتان به کار گرفته می شوند. این شرکت اعلام کرد: توافق 
امضا شده با عربستان شامل ارائه حمایت فنی، لجستیکی و آموزشی به 
طرف ســعودی و همکاری در زمینه انتقال تکنولوژی و تولید مشترک 
است. خلوق بیرقدار، مدیر کل این شرکت اعلام کرد: توافق همکاری با 
عربســتان تنها به تقویت روابط ترکیه با این کشور کمک نمی کند بلکه 
در تقویت صلح منطقه ای و جهانی و تقویت توانایی های عربســتان در 
زمینه تکنولوژی نقش خواهد داشت. خلوق بیرقدار، مدیرعامل شرکت 
صنایع دفاعی و هوایی ترکیه گفت: قرارداد صادراتی که با عربستان امضا 
شد، بزرگترین قرارداد در تاریخ جمهوری ترکیه در حوزه صنایع دفاعی 
و هوایی بود. امضای توافق همکاری میان بایکار و وزارت دفاع عربستان 
بعد از مذاکرات هیئت های دو کشــور با ریاســت اردوغان و محمد بن 
سلمان، ولیعهد عربستان در شهر جده صورت گرفت. مدیر کل شرکت 
بایکار ترکیه و خالد بن حســین البیاری، معاون وزیر دفاع عربستان این 
توافقنامه را امضا کردند. اردوغان دوشنبه وارد عربستان شد. سفر وی به 
منطقه که شــامل قطر، امارات و عربستان بود، امروز )چهارشنبه( پایان 

می یابد.

آشوب، اعتراض و اعتصاب در اراضی اشغالی ادامه دارد

در پی اعتراضات گسترده روز سه شنبه آشوب و هرج 
و مرج در اراضی اشــغالی حاکم است و پلیس ده ها 
شهرک نشــین را در میان توقف حرکت قطارها به 
دلیل نقص سیستم کامپیوتری دستگیر کرده است. 
به گزارش ایســنا، به نقل از رسانه های عبری زبان، 
ده ها هزار نفر در تظاهرات سراســر اراضی اشغالی 
شــرکت کردند که شامل بسته شــدن بسیاری از 
جاده های اصلی بود. پلیس برای باز کردن مسیرها 
و متفرق کــردن تظاهرکنندگان متوســل به زور 
و اســتفاده از آب پرفشار شد. آشــوب، اعتراض و 

اعتصاب در اراضی اشغالی ادامه دارد حرکت قطارها 
در اراضی اشــغالی با توجه به شلوغی ایستگاه ها، به 
دنبال نقص در سیســتم کامپیوتری متوقف شــد. 
رســانه های عبــری افزودند، تاکنون ۳۷ شــهرک 
نشین در تظاهرات علیه اصلاحات قضایی دستگیر 
شده اند، از جمله شش نفر که سعی در مانع تراشی 
حرکت قطار در ایســتگاه "تل آویو" داشتند. پلیس 
رژیم اشــغالگر از ورود معترضان به ایســتگاه قطار 
جلوگیری کرد و تنها به دارندگان کارت اجازه ورود 
داد. فرمانده کل نیروی پلیس با تهدید به دستگیری 
افرادی که بــه راه آهن نزدیک شــوند، افزود: این 
مساله خطر جانی به دنبال دارد. رسانه های اسرائیلی 
می گویند، تظاهرکنندگان علیه اصلاحات قضایی که 
دولت نتانیاهو به دنبال تایید آن اســت، "برای یک 
شب طولانی اعتراض آماده شدند." آشوب، اعتراض 
و اعتصاب در اراضی اشــغالی ادامه دارد رسانه های 
عبــری زبان گزارش دادند کــه تظاهرکنندگان در 
تلاش برای مســدود کردن جاده ایالون در تل آویو 
و به سمت خانه بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم 
صهیونیســتی در بیت المقــدس بودند. به گزارش 

خبرگزاری فرانسه، افراد مسلح گروه کهنه سربازان 
ارتش اشغالگر »آخیم لانچیک« )برادران اسلحه( در 
ورودی اصلی مقر ارتش اشغالگر در تل آویو زنجیره 
انســانی تشــکیل داده و آن را بســتند. به گزارش 
این رســانه ها، تظاهرکنندگان از عصر سه شنبه در 
راهپیمایی چهار روزه بین »تل آویو« و قدس اشغالی 
به خیابان ها خواهند رفت. صدها تظاهرکننده عصر 
ســه  شــنبه در قالب پیاده روی اعتراضی از خیابان 
کاپلان در تل آویو به ســمت بیــت المقدس به راه 
افتاده اند؛ ابتکاری که توسط پروفسور شکما پرسلر، 
یکی از رهبران تظاهــرات علیه کودتای قضایی راه 
اندازی شــده اســت. هدف راهپیمایی چهار روزه 
رسیدن به بیت المقدس در روز شنبه و آماده سازی 
برای مخالفت با روند رای گیری اســت که یکشنبه 
در کنســت برگزار خواهد شد. جنبش "سازندگان 
آلترناتیو" امروز، چهارشــنبه به مدت دو ساعت از 
ساعت ۱۲:۰۰ اعتصاب سراسری را رهبری می کند 
و ساعت ۱۵:۰۰ تظاهرات صنایع امنیتی در مقابل 
پایگاه وزارت جنگ در تل آویو برگزار می شــود. در 
مقابــل، نامه های انصراف از خدمت به کســانی که 

در حوزه های بهداشــتی خارج از دفتر اصلی در تل 
هاشــومر خدمت می کنند، تحویل داده می شــود. 
ساعت ۱۷:۰۰ تظاهرات زنان در حیاط تئاتر هابیما 
در تل آویو برگزار خواهد شد.جاش دریل، سخنگوی 
جنبش اعتراضی گفت: "از طریق اقدامات نافرمانی 
مدنی، ما تا لغو کامل اصلاحات قضایی به تظاهرات 
خــود ادامه خواهیم داد." به گــزارش »کانال ۱۲« 
رژیم صهیونیستی، امروز چهارشنبه، رژیم اشغالگر 
شاهد اعتصاب در سیستم بهداشتی خواهد بود، در 
حالی که اوریل بوسو، رئیس کمیته بهداشت کنست 
)پارلمان رژیم صهیونیستی(، تهدید کرد پزشکانی 
که اعتصاب کنند مجــازات اعمال خواهد کرد. این 
در حالی است که یاریو لوین، وزیر دادگستری رژیم 
صهیونیســتی برای »تظاهرات میلیونی« یکشنبه 
هفته آینده در »تل آویــو« در حمایت از اصلاحات 
قضایی، فراخوان داد و گفت: صدای ما کمتر نیست. 
لوین در یــک کلیپ ویدئویی خطاب به شــهرک 
نشینان گفت: "ما باید یک تغییر اساسی در سیستم 
قضایی ایجاد کنیم، پس لطفا بیایید و صدای خود را 

به گوش دیگران برسانید."

 خبرگزاری اســپوتنیک گزارش داد که انبار مهمات یک پایگاه نظامی روســیه در شبه جزیره کریمه گرفتار حریق شده است. به 
گزارش ایســنا، فرماندار کریمه که از سوی مسکو حمایت می شود، امروز )چهارشــنبه( اعلام کرد که آتش سوزی در زمین های 
آموزشی نظامی روسیه در منطقه کیروفسکه در شبه جزیره کریمه رخ داد. رسانه های روسیه گفته اند انفجارها مربوط به یکی از 
انبارهای مهمات ارتش این کشور در منطقه کیرووسکی واقع در شبه جزیره کریمه است . سرگئی آکسیونوف، فرماندار کریمه در تلگرام نوشت که آتش باعث بسته 
شــدن بزرگراه تاوریدا در مجاورت آن شــده است .او  گزارش داد که دستور تخلیه حدود ۲۲۰۰ نفر را داده  و تمام کمک های لازم به آنها ارائه خواهد شد. این مقام 
افزود: در این حادثه به کسی آسیب نرسیده است. رئیس پارلمان کریمه گفته است که وضعیت در منطقه آتش سوزی تحت کنترل است. علت این حادثه هنوز به 
طور رسمی تایید نشده است، خبرگزاری اوکراینی Strana.ua گزارش داد، کایریلو بودانوف، رئیس اداره اصلی اطلاعات وزارت دفاع اوکراین مدعی شد که آتش سوزی 
نتیجه عملیات سرویس اطلاعاتی و نیروهای مسلح اوکراین است. پیش از این خبرگزاری آربی سی اوکراین گزارش داده بود که انفجارهایی در این زمین های آموزشی 

نظامی رخ داده است. تاوریدا یک بزرگراه بزرگ ۲۵۰ کیلومتری است که از پل تا خود شبه جزیره ادامه دارد.

دبیرکل حزب الله لبنان سه شــنبه شب در سخنانی به مناســبت بزرگداشت دهه محرم در ضاحیه جنوبی بیروت، تاکید کرد که 
ملت لبنان باید تاریخ کشورشان را بخوانند و از آن درس بگیرند. به گزارش ایسنا، به نقل از سایت شبکه روسیا الیوم، سید حسن 

نصرالله، دبیرکل حزب الله لبنان به همین مناسبت اظهار کرد: تاریخ بسیار مهم است و باید از آن مطلع بود و از آن بهره برد. وی گفت: تاکید می کنم که تاریخ لبنان را 
باید بخوانیم تا بتوانیم از درس های تاریخ آن بهره ببریم تا تجربیات گذشته را تکرار نکنیم و در نتیجه آن ملت لبنان به جنگ های داخلی برنگردند. نصرالله افزود: تاریخ 
مملو از ناامیدی است و قوانین و هنجارهای ثابتی در تاریخ در ارتباط با جامعه وجود دارد و هرکس از آنها سرپیچی کند بازنده است و هرکس این قوانین را به کار گیرد 
برنده خواهد بود. وی در ادامه سخنان خود تصریح کرد: قصص قرآن برای مردم عبرت است و بیشترین پیامبری که قرآن از آن سخن گفته موسی علیه السلام است 
و افرادی که از آنها بیشتر نام برده شده است بنی اسرائیل هستند. سید حسن نصرالله: ملت لبنان باید از تاریخ کشورشان درس بگیرند دبیرکل حزب الله لبنان ادامه 
داد: خداوند متعال ما را با بنی اسرائیل آشنا کرد و ما در مقاومت قرآن کریم را خواندیم و از هر آنچه درباره بنی اسرائیل به ما گفت بهره بردیم و قرآن به ما می گوید 
آنها مردمانی هستند که بیش از همه به زندگی دنیوی علاقه داشته و کلمات را از جای خود تحریف کردند و احادیث نیز درباره آنها مطالبی را به ما منتقل می کنند.

آتش سوزی در یک پایگاه نظامی ارتش روسیه در 
شبه جزیره کریمه

در سخنانی به مناسبت بزرگداشت دهه محرم

نصرالله: بزرگترین اتفاق قرن گذشته پیروزی انقلاب 
اسلامی ایران بود
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نمایش آیینی_ مذهبی تعزیه خوانــی در تاریخ و فرهنگ ایران به ویژه در جامعه 
شیعیان اهمیت بسیاری دارد؛ تأثیر مهم و شگرف فرهنگ نمایش تعزیه خوانی در 
الگوهای رفتاری مردم و فرهنگ و هنر آنان، بسیار نمایان است. به گزارش خبرنگار 
ایمنا، مســلمانان به ویژه شیعیان به واقعه کربلا و چگونگی مهاجرت امام حسین 
)ع( و همراهان ایشان از مدینه به کربلا، روبه رو شدن آنان با لشکر عبید بن زیاد، 
جنگ میان آن دو ســپاه و شهادت امام حسین )ع( و یاران باوفای ایشان، آگاهی 
دارند. وقایع پس از عاشورا و چگونگی به اسارت بردن اهل بیت امام )ع( به شام و 
ماجرای دربار یزید در شــام و خطبه خواندن حضرت زینب )س( در برابر یزید را 
نیز خوب می دانند. چراکه همه این وقایع در ذهنیت آنها نقش بسته است. نمایش 
مصائب امام حســین )ع(، واقعه کربلا و رویدادهای پــس از آن، نمودی عینی و 
شــکلی بیرونی از دانسته ها و باورهای ذهنی و مذهبی مردم درباره خاندان پیامبر 
اسلام است. به همین دلیل ماهیت این نمایش مذهبی از نمایش های تئاتری کاملًا 
متفاوت است. پیشینه تاریخی تعزیه خوانی آنچه در پیشینه تاریخی تعزیه خوانی، 
برای ما تاریک اســت، خاســتگاه و تاریخ تکوین و شکل گیری آن به صورت یک 
پدیده نمایشــی است. در اینکه تعزیه خوانی تا اواخر دوره ناصری، یک روند تحول 
و تکامل و از آن پس، سیر انحطاط پیموده تا به شکل امروزی درآمده است، ابهام 
و تردیدی نیســت. »بنجامین«، نخستین سفیر آمریکا در دوره ناصری که سال ها 
در ایران به ســر می برده، گفته اســت: تعزیه کنونی که در ایران خوانده می شود، 
نتیجه ســال ها تحول و تکامل است و چیزی نبوده که یک مرتبه به خاطر کسی 
رسیده و اجرا شده باشد. اما این موضوع مهم که نخستین شکل نمایشی از واقعه 
کربلا یا تعزیه خوانی، دقیقاً در چه زمانی پدید آمده که در دوره ناصرالدین شاه به 
شــکوفایی رسیده، روشن نیست. بنجامین، ریشه به نمایش در آوردن واقعه کربلا 
و حواشــی آن به صورت تراژدی تأثیر انگیز تعزیه را پس از دوره صفوی می داند و 
می نویســد که این کار به تدریج، صورت عملی به خود گرفت. نصراله فلسفی نیز 
رســم تعزیه خوانی در زمان شاه عباس و جانشینان او را دور از واقعیت می دانند و 
دلیلی که بر این مدعا می آورد، نبود اشاره ای به موضوع تعزیه خوانی در کتب تاریخ 
و سفرنامه های آن زمان اســت. »محجوب«، با قاطعیت اظهار می کند که پس از 
سال ها جست وجو و کنکاش در متون ادبی و دیوان ها، کوچک ترین اثری از تعزیه 
و تعزیه نامه در عصر صفوی و دیوان شاعران آن زمان نیافته است. همچنین مدعی 
اســت که حتی روایتی از روایت های عوامانه و سینه به سینه از آن روزگار، درباره 
تعزیه خوانی نشنیده است. »شاردن«، سیاح فرانسوی نیز که هیچ چیز از رفتار و آثار 
ایرانیان از دیدگان او پنهان نمانده است، وقتی در سفرنامه اش به عزاداری ایرانیان و 
دسته سینه زنی در اصفهان اشاره می کند، نامی از تعزیه خوانی نبرده است. آیا دوره 
زندیه، آغاز نمایش مذهبی تعزیه خوانی است نصر الله فلسفی بر اساس خبری کوتاه 
در رساله »تاریخ انقلاب اسلامی«، تعزیه را برساخته در زمان پادشاهی کریم خان 
زند می داند: »در زمان کریم خان، سفیری از فرنگستان به ایران آمد و شرحی در 
تعریف تئاترهای حزن انگیز برای شــاه بیان کرد. کریم خان، پس از شــنیدن آن 
دســتور داد که صحنه هایی از وقایع کربلا و سرگذشت هفتاد و دو تن ساختند و 
نمایش های غم انگیز مذهبی ترتیب دادند که به تعزیه معروف شد. کهن ترین سند 
معتبری که اجرای میدانی تعزیه خوانی را در دوره زندیه، نشــان می دهد، گزارش 
»ویلیام فراکلین« از مشاهداتش درباره مجلس تعزیه عروسی حضرت قاسم در شهر 
شــیراز طی سال ۱۲۰۱-۱۲۰۲ ق است. تا پیش از گزارش فراکلین، تاریخ دقیقی 
از برگزاری تعزیه خوانی در دســت نبود. نخستین کسی هم که به این سند دست 
یافت، گویا »الکیاندر کریمسکی«، خاورشناس روسی بود که از رسم تعزیه خوانی 
به شکل نمایش خبر داد و از آن پس، همه پژوهشگران تعزیه پژوه، دوران زندیه را 
آغاز این نمایش مذهبی دانستند. تعزیه خوانی، ریشه در گذشته ای دورتر از دوران 
زندیه دارد برای افراد زیادی ازجمله پرویز ممنون که با علاقه و پشــتکار، موضوع 
تعزیه خوانی و تاریخ پیدایش آن را در ایران، پی جویی کرده است، پذیرفتن دوران 
کوتاه زندیان برای آغاز پیدایش تعزیه خوانی به صورت یک نمایش دشــوار است. 
استدلال وی در نپذیرفتن این تاریخ برای تعزیه خوانی این است که اولاً دوره زندیه 
دوران کوتاهی در تاریخ ایران بوده است و دوره پیش از آن، یعنی دوره افشاریه نیز 
زمانی بود که نادرشاه افشار هر گونه سوگواری در عاشورا را ممنوع کرده و فرمان 
داده بود که »هر یک از بندگان و ســربازان من که حرف از ماتم و عزاداری بزنند، 
زبان از حلقشــان در می آورم!« افشاریان برخلاف صفویان که به عزاداری ها، علاقه 
و توجه خاصی نشــان می دادند و با برپایی عزاداری اختلافی میان شیعیان ایران 
و ســنی های عثمانی برانگیخته بودند، برای فرونشاندن اختلافات شیعی و سنی، 
جلوی همه تظاهرات مذهبی شــیعیان را گرفته بودند. پرویز ممنون، می نویسد: 
وقتی کســانی می گویند که این نوع مراســم و نمایش های مذهبی در دوره پیش 
از زندیه رایج نبوده اســت، پس چگونه می تواند ناگهان تعزیه خوانی با این شــکل 
نمایشی در این دوره پدید آید. در نتیجه او معتقد است که تعزیه خوانی باید ریشه 

در گذشته ای دورتر داشته باشد.

تاریخ شکل گیری »تعزیه 
خوانی« در ایران

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

قطره ای به نام دنیا!

سامر، کپی کلاسیک دیگری از سونگ سان در نمایشگاه پکن

دلفین SS که رپلیکای مدرنی از شــورلت کوروت C۱ ســال ۱۹۵۸ محسوب می شــود، تنها محصول شرکت چینی سونگ سان 
در نمایشــگاه پکن نیست زیرا این شــرکت یک ام پی وی مدرن با ظاهر کلاسیک را هم در این نمایشگاه معرفی کرده است. در 
این خودرو که ســامر نام دارد، بجای الهام گرفتن از یک خودروی اســپرت کلاسیک آمریکایی، سونگ سان به سراغ ون نمادین 
فولکس واگن T۱ رفته اســت. کپی برداری از ون کلاســیک فولکس واگن در بخش جلویی ســامر با چراغ ها و راهنماهای گرد و 
همین طور رنگ ســفید بخش مثلثی روی کاپوت به وضوح مشخص است. سازندهٔ چینی همچنین این ام پی وی را به رینگ های 
رترو و درهای عقب کشــویی مجهز کرده است درحالی که در عقب آن هم درب دوتکه به همراه چرخ زاپاس و چراغ های کوچک 
بیضی شکل به چشم می خورد. یکی از مهم ترین ویژگی های سامر اما سقف آن است که به سمت بالا باز می شود و فضای کافی 

برای ایستادن سرنشینان در داخل خودرو را فراهم می کند.

۸۰ میلیون یورو دستمزد سالانه الهلال برای سیلوا!
آخرین پیشــنهاد الهلال برای جذب برناردو ســیلوا ۸۰ میلیون یورو در سال است و باشگاه عربستانی به این بازیکن ۴۸ ساعت 
فرصت داده تا تصمیم نهایی خود را بگیرد. به گزارش ایســنا و به نقل از الکاس، الهلال عربســتان سخت در تلاش است تا بتوان 
برناردو ســیلوا را از منچستر ســیتی جذب کند. الهلال برای راضی کردن این بازیکن پرتغالی چند برابر دستمزد او در منچستر 
سیتی را به او پیشنهاد داده است تا او را وسوسه کند. سیلوا فصل رویایی را با منچستر سیتی پشت سرگذاشت و نقش به سزایی 
در کسب سه گانه تیم داشت.  الهلال ۴۸ ساعت به سیلوا و مدیر برنامه های او فرصت داده است تا تصمیم نهایی خود را بگیرند 
در غیر این صورت ســراغ گزینه دیگری خواهند رفت. پیشــنهاد الهلال به سیلوا حقوق سالانه ۸۰ میلیون یورو است که در این 
صورت او بالاترین دستمزد را در بین بازیکنان فوتبال جهان دریافت خواهد کرد. الهلال در صورتی که نتواند سیلوا را جذب کند 
سراغ مالکوم، ستاره برزیلی زنیت خواهد رفت که سابقه حضور در بارسلونا را در کارنامه دارد. تیم متمول عربستانی ابتدا به دنبال 
جذب مسی بود که این بازیکن به اینترمیامی پیوست. این باشگاه عربستانی با وجود جذب نوس، کولیبالی و ساوویچ همچنان به 

دنبال جذب یک بازیکن سرشناس دیگر است و حتی بحث حضور نیمار هم در این تیم به گوش می رسد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب آخرین وسوسه مسیح

 The Last مســیح  وسوســه  آخریــن  کتــاب 
از  درخشــان  اثــری   Temptation of Christ
نویســنده بزرگ یونانی، نیکــوس کازانتزاکیس 
اســت. رمانی که در آن نویســنده عطش خود 
برای کشــف حقیقت را نشان می دهد. نویسنده 
در ایــن رمــان زندگی نامه عیســی مســیح را 
شبیه ســازی می کند و یک الگوی دیگر از این 
انســان مبــارز و آزاد را پیش چشــم مخاطب 
نمایان می کنــد. مبارزی که از عرفان، عشــق 
و آتــش عبور می کنــد تا دنیــا را نجات دهد. 
این  این رمانش می نویسد:  کازانتزاکیس درباره 
کتاب را از آن جهت به رشــته تحریر در آوردم 
الگویی متعال فرا روی انسان  که می خواســتم 
مبارز قرار دهم و نشــانش دهم که نباید از درد، وسوســه یا مرگ بهراسد چرا که این 
هر ســه را می توان مغلوب کرد و پیشاپیش مغلوب گشته اند. مسیح طعم درد را چشید 
و از آن پس »درد« متبرک گشــته است. وسوســه او را تا واپسین لحظات عمر دنبال 
کرد و در صدد گمراهیش برآمد و او همچنان جنگید و وسوســه را شکست داد. مسیح 
بر روی صلیب جان داد و در همان لحظه »مرگ« برای همیشــه مغلوب گردید. کتاب 
آخرین وسوســه مسیح شرح احوالات نیست، اعتراف نامه هر انسان مبارز است. با چاپ 
آن وظیفه ام را به انجام رســانده ام، وظیفه کســی که بسی مبارزه کرد و بسی ناگواری 
در زندگی چشــید و امیدهای فراوانی داشــت. اطمینان دارم که هر انسان آزاده ای که 
این کتاب را می خواند بیش از همیشه و بهتر از همیشه مسیح را دوست خواهد داشت، 

چرا که هر صفحه آن از عشــق آکنده شده است.

جلال تاج اصفهانی

از آثار جــلال تاج اصفهانی می توان به صفحه های 
گرامافون، نوار هــای رادیویی و نوار های خصوصی 
اشــاره نمود. ویژگی های آوازی چون دکلاماسیون 
شعر، تحریر های پررنگ، تنوع در تحریر، صدای رسا 
و مناسب خوانی نیز در او دیده می شد. مشهور ترین 
اثر او با نام صفحــه آواز همایون به عنوان معیار در 
بررسی مکتب آواز اصفهان در نظر گرفته می شود. 
او از همان سال ۱۳۱۹ همکاری با رادیو را آغاز کرد 
و از ۱۳۲۸ بــه همکاری بــا رادیو اصفهان پرداخت.

تاج، ضمن خوانندگی، سرپرســت نوازندگان رادیو 
اصفهان نیــز گردید. وی در رادیو اصفهان به اجرای 
برنامه هایــی با تار اکبرخان نوروزی و برنامهٔ آموزش 
گوشه های دستگاه های موسیقی ایرانی پرداخت. در 
سنین جوانی بنا به ارشاد قطب السادات تاج چندی را نزد شیخ خزعل گذراند و پس از فروپاشی 
دســتگاه شیخ، به رشت و تهران و اصفهان سفر کرد و در اصفهان ساکن گردید.از ماندگارترین 
آثارش می توان به آتش دل اشــاره کرد. شــاگردان تاج اصفهانی از جمله شــاگردان جلال تاج 
اصفهانــی می توان به نام هایی نظیر جواد حاجی ده آبــاد میبدی احمد مراتب متخلص به درة 
التاج، هوشــمند عقیلی، حسین خواجه امیری )ایرج(، علی اصغر شاه زیدی، محمدتقی سعیدی، 
فضل الله شــاه زمانی، رضا قرنیان اصفهانی، مرتضی شریف، کریم سماوی، حمیدرضا نوربخش، 
ملک محمد مسعودی، عسگری آقاجانیان میری، سید رضا طباطبایی نیا، علی رستمیان، علی رضا 
افتخاری،ناصر یزدخواستی و معین اشاره کرد. علیرضا افتخاری آلبوم آتش دل و ترانهٔ به یاد استاد 
تاج را به وی تقدیم کرده است.در ۲۹ تیر ۱۳۹۴، معین یکی از شاگردان تاج اصفهانی، ترانهٔ آتش 

دل را به یاد استادش با تنظیمی از کاظم عالمی بازخوانی کرد.

فرهنگ

تعَْزیه خوانی، یا شــبیه خوانی، شکلی سنتی از مجموعۀ نمایشهـــای 
آیینـی ـ مذهبی برگرفته از رویدادهای تاریخی و حماسی حزن انگیز 
واقعۀ تاریخی کربلا و شهادت امام سوم شیعیان، حسین بن علی)ع( و 
بســتگان و یاران او و مصایب خاندان پیامبر)ص( و برخی موضوعهای 
الحاقی انتقادی، هجوآمیز، شاد و گزنده. خاستگاه و پیش زمینه: عاشورا 
و واقعــۀ کربلا خاســتگاه زیباییها و الهامات برای ایرانیان شــیعه در 
آفرینش هنرهای تجسمی و نمایشی بوده است. تأثیر فرهنگ عاشورا 
را می تــوان در همۀ زوایای رفتارهای زندگیِ ادبی، هنری، اجتماعی و 
سیاســی مردم ایران و همۀ حوزه های تفکرات علمی ـ هنری، علمی 
ـ فرهنگی و دانشــی ـ فناوری این جامعه مشــاهده کرد. مجموعه ای 
مراسم آیینی بر محور واقعۀ عاشورا پدید آمده که تاریخ فرهنگ مذهبی 
شــیعیان ایران و جهان را با ارزشهایی معنوی انسجام بخشیده است. 
روح تراژدی در ادبیات مذهبی ایران بر بنیاد فرهنگ عاشــورا و وقایع 
تاریخی کربلا در 6۱ق/6۸۰م، و نبرد دلیرانه و شــهادت مظلومانۀ امام 
حسین)ع( نهاده شده، و به صورت تعزیه خوانی یا شبیه خوانی، شکلی 
ویژه از نمایش یا درام مذهبی، تجلی کرده اســت )بلوکباشــی، تعزیه خوانی، حدیث...، ۱7( در ساخت و ترکیب اجرایی نمایش 
آیینی تعزیه خوانی و صورت بیانی و داســتان گزاری وقایع تعزیه، عاملهای فرهنگی دیگری تأثیر داشــته اند. سنت نمایش واقعۀ 
»مصایب میترا« در میان ایرانیان مهرپرست، سرگذشت غم افزای زریر در حماسۀ »یادگار زریران« و برگذاری آیین »سیاوشان« 
یا مراســم ســوگواری ســال مرگ ســیاوش در جامعۀ بخارا )برای تفصیل موضوع، نک  : رضوانی، ۱67؛ یارشاطر، ۸۹؛ نیز نک  : 
بلوکباشی، »فراز...«، ۵، تعزیه خوانی، حدیث، ۴۲( و مراسم عزاداری هرسالۀ مردم در سالگرد واقعۀ کشته شدن رهبر مذهبی مغان، 
اسمردیس۱ )بردیای دروغین( به دست داریوش هخامنشی )بنجامین، ۳76( به احتمال فراوان از رفتارها و آیینهای قدسیانه ای 
بوده اند که در شکل دادن و اجرای نمایش آیینی تعزیه خوانی و نشان دادن مصایب قدیسان شیعه نقش مهم داشته اند. همان گونه 
که یونانیان از نمایش آیینی نیایش و بزرگداشت دیونیوس یاباکوس، خدای تاکستانها و باروری و شور و جذبۀ عارفانه، در ساختن 
نمایشهای کلاسیک تراژدی و کمدی خود بهره بردند، ایرانیان شیعه نیز در پدید آوردن شبیه خوانی و نمایش واقعه های مذهبی 
و حدیث مصایب رهبران دینی به سنت نمایشهای آیینی نیاکان خود چشم داشته، و از شیوة اجرای مناسک و آیینهای کهن و 

پاره ای از عناصر اسطوره ای و حماسی سازندة نمایشهای آیینی استفاده کرده اند )بلوکباشی، »فراز«، همانجا(. 

تعَْزیه خوانی


	Page 01
	Page 02
	Page 03
	Page 04
	Page 05
	Page 06
	Page 07
	Page 08

